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e d i t o r i a l

MAI    ENRERA

a nostra revista MAI ENRERA ha complert 90 
anys. Va veure la llum dos anys després de la 
fundació del Club, sota la direcció dels seus 
fundadors, Agustí Sobrevia, Jaume Martorell i el 
seu primer president, el recordat Josep Buch.

Per tal de salvar unes imposicions de la dictadura de 
Primo de Rivera, es va reservar per al butlletí el nom 
actual de MAI ENRERA, que ha resultat ser la publicació 
excursionista de més constància, tant en els diferents 
formats com en la periodicitat, car ara compta amb un 
total de 460 números. També és remarcable dir que és 
la revista degana de Gràcia.

Ens agrada reproduir la capçalera del primer núme-
ro i la primera salutació que el consell directiu va adre-
çar als seus socis cap a l’any 1924:

SALUTACIÓ
A les entitats germanes i als nostres socis en 

general:
Envahïts d’un gran goig us fem avui ofrena del 

nostre primer Butlletí, esperant que aquest nou 
esgraó que pujem en l’escala excursionista, será 
acollit amb grat, per tots vosaltres.

D’un temps ençá qu’el nostre petit programa 
d’excursións no acomplía, per llur petitessa, les 
necessitats creades per el continuat augment de 
socis

Era imposible dons, que’n un programa com 
l’editat fins ara hi poguessin cooperar tots els socis, 
exposant en ell llurs idees, ja fossin articles, resse-
nyes, etz., a fi de deixar gravat per els demés les 
hores d’esplai i petites aventures propies de tota 
excursió, i a l’ensems un camí nou, plé de cultura 
digne de tot elogi, camí aquest a seguir per respec-
tar i fer-nos respectar. 

[...]
EL CONCELL

Els llavors dirigents, van adoptar com emblema de 
la revista, la Victòria Alada de Samotràcia amb la inten-
ció de vèncer sobre les muntanyes. Aquesta estàtua 
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que s’exposa al Louvre de París, té una alçada de 2 
metres 45 cm i es va elaborar amb marbre cap a l’any 
190 aC. I va ser descoberta el 1863 a l’illa de Samotràcia, 
pel cònsol francès Charles Champoiseau, arqueòleg.

Actualment s’ha ampliat l’emblema de l’entitat amb 
un altre logo, que explica de manera més esquemàtica 
les diferents seccions del Club.

D’una manera o de l’altra, és reconeguda pel món 
excursionista.

90 anys de publicacions de la MAI ENRERA comptant 
amb diferents direccions i consells de redacció, sempre 
amb una idea comú, per a tots: l’excursionisme, la cul-
tura i l’amistat. 

Les signatures dels seus articles són importants pel 
seu contingut, sigui quina sigui la seva orientació. A 
través de les seves publicacions podem seguir la trans-
formació que ha anat sofrint Gràcia: els seus carrers, les 
seves places i els seus costums. Resulta impossible en 
aquesta editorial fer-ne un resum, però en homenatge a 
la nostra llengua, avui és necessari més que mai recor-
dar els articles que cap a l’any 1968 van ser publicats 
pels nostres socis en honor del mestre Fabra:

Pompeu Fabra i el nostre Club. Joan Cervera i Batariu
L’homenatge massiu de l’excursionisme a Pompeu 

Fabra.  J. Lázaro i Gabarra
Fabra, gracienc. Miquel Brasó i Vaqués
Pompeu Fabra, excursionista. Jordi Mir
Sobre l’obra de Fabra. Jordi Sarsanedas
Pompeu Fabra, restaurador del català literari. 

Francesc de B. Moll
Als 20 anys de la mort de Pompeu Fabra. Josep 

Miracle
Significació d’un centenari. Francesc Vallverdú
Assentada amb en Joan Triadú. Joan Cervera i 

Batariu
Per acabar, repetirem les paraules de Fabra:

“Tots els esports em plauen, però l’excursionisme 
sobretot. Per a mi ha estat el complement de la 
meva vocació filològica. Ni la pràctica de l’excur-
sionisme ni l’estudi de la llengua no m’han donat 
mai cap disgust. Al contrari.”  

Dolors Làzaro i Palau
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PUIGMAL
Carles Albesa i Riba

TOTA LA TERRA QUE EL MEU COR ESTIMA 
DES D’ACÍ ES VEU EN SERRES ONEJAR

Verdaguer dixit

expressió que subtitula aquest article per-
tany a l’estrofa cinquena del cant IV del 
poema Canigó. Jacint Verdaguer va incórrer 
en una inadvertència molt evident en des-
criure, en aquesta obra, el vol nupcial de 

Gentil i Flordeneu per damunt dels Pirineus. Quan la 
parella sobrevola el Puigmal, el poeta els usurpa el pro-
tagonisme, si més no gramatical, en la primera persona 
d’aquests versos:

De puig en puig  pel coll de Finestrelles
s’enfilen de Puigmal a l’alta cima
tota la terra que el meu cor estima
des d’ací es veu en serres onejar.

L’estudiós verdaguerià Ricard Torrents apunta que 
es podria tractar d’una inadvertència controlada. No 
seria, doncs, un lapsus sinó l’expressió d’un desig cons-
cient i gairebé irrefrenable de mossèn Cinto de reflectir 
un sentiment personal.

Ramon Arabia al Puigmal 
(1877)

L’estiu del 1877 Ramon Arabia va pujar, no pas lite-
ràriament sinó físicament i a peu, al Puigmal, el mateix 
any que Verdaguer  publicà L’Atlàntida, l’altre gran 
poema seu. Era la primera vegada que hi pujava un soci 
de l’Associació Catalanista d’Excursions Científiques 
(ACEC), una entitat fundada vuit mesos abans amb uns 
objectius socials totalment innovadors i sense prece-
dents en l’associacionisme de l’època.

Va comunicar l’ascensió al president de l’ACEC en 
una carta, datada el 9 d’agost, en què  li deia: “De 
retorn ja de ma expedició a Ripoll i Sant Joan de les 
Abadesses, per la present tinc l’honra de donar compte 
a l’Associació de sa digna presidència del resultat de 
mas observacions i del fruit de mon curt viatge”. 
Després de lamentar que no pogués aportar cap col-

lecció de vistes dels pintorescos paisatges que descobrí 
entre Ribes i Núria, exclama: “això és la Suïssa catala-
na!”, una expressió que els primers excursionistes repe-
tirien sovint referida també a altres indrets muntanyosos 
del país.

Arabia li explica detalladament l’excursió, durant la 
qual “les cascades i saltants escumegen i borbollen per 
tots cantons; les àguiles revolen a immensa altura sobre 
d’elles o es perden al lluny de l’horitzó darrere de monts 
altíssims; la vista contempla amb esglai les roques 
colossals inclinades sobre l’abisme o els precipicis sense 
fons que a cada pas s’obren sota els peus del viatger” i,  
en arribar al cim, fidel a les seves conviccions religioses, 
diu que allí, situat entre el cel i la terra, no hi ha ningú 
per descregut que sigui que no palpi l’existència de Déu.

La narració d’Arabia no es donà a conèixer fins a 
l’any 1880, en què aparegué a les Memorias de la 
Associació Catalanista d’Excursions Científiques (vol. I. 
1876-1877. Pàg. 54-73) amb el títol d’“Excursió á la 
Garriga, Ripoll, Núria y Sant Joan de las Abadesses”, 
quan l’autor ja no era soci de l’ACEC, ja que va ser un 
dels dissidents que fundaren l’Associació d’Excursions 
Catalana, la presidència de la qual ocupava aleshores.

El Puigmal 
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Una excursió al Puigmal 
descrita a la revista La 

Renaxensa (1880)
Tres anys després, el 1880, la revista La Renaxensa  

dedicà 25 pàgines (117-129 i 174-185) a un article titu-
lat “Puigmal” i signat per Esteve Sunyol, en què l’autor,  
no massa ben informat sobre les altituds de les munta-
nyes del país, escriu: “Es tracta de pujar al més alt cim 
de Catalunya [...] Cordeu doncs bé vostres esparde-
nyes, dic mal, calceu-vos bé fortes sabates, de ben 
gruixuda sola, que molta serà la neu que haureu de 
trepitjar; emmagatzemeu, si podeu, en vostres pulmons 
bona quantitat d’oxigen que trobareu a faltar a tals 
altures” 

Feta aquesta introducció i contra el que es podria 
esperar, diu que després d’haver dinat a Ribes “els mat-
xos estan apariats, els mossos de peu a punt, l’últim 
regalim d’un cafè que Déu n’hi do va gorja avall i... peu 
a l’estrep, ja som cap a Queralbs [on] ens espera el guia 
que ha de portar-nos pels intricats laberints del Pirineu”. 
Així, doncs, els excursionistes (que no sabem quants ni 
qui eren) no anaven a peu sinó a cavall, una pràctica 
que no devia ser inusual si recordem, per exemple, que  
a la Guia itineraria de las montanyas de la regió del 
Montseny (1893) Artur Osona  puntualitza que “tots els 
itineraris són resultat d’excursions verificades per mi, 
anant sempre a peu”.

Més endavant, reflectint una dolorosa realitat, però 
amb un evident manca de sensibilitat, Sunyol continua: 
“Adéu Queralbs, últim esglaó de la humanitat cap a les 
regions dels isards, dels ossos i de les àguiles. Adéu-
siau vosaltres habitants d’aqueixes mal anomenades 
cases, la major part de vosaltres cretins portant penjant 
de vostre coll els repugnants golls, barreja informe del 
tipus home i dels isards i ossos de vostres muntanyes, 
adéu-siau”.

Dormiren a Núria i l’endemà, 28 de juny, a les dues 
de la matinada emprengueren la marxa cap al Puigmal 
per tal de veure la sortida del sol. El fred era molt viu i 
la neu els obligà a fer l’últim empit fins al cim a peu, ja 
que les congestes impedien el pas de les cavalleries. 

Quan arribaren a dalt els primers raigs del sol ja se’ls 
havien avançat.

A les vuit del matí tornaren a ser a Núria i a les deu 
muntaren novament les cavalleries per fer una llarga 
jornada fins a Camprodon, pel coll de Torreneules, Coma 
de Vaca i el coll de la Marrana. Pernoctaren al poble i 
l’endemà cavalcaren cap a Sant Joan de les Abadesses i 
Ripoll, on agafaren el tren que els tornà a Barcelona.

En resum, moltes pàgines i poc esperit excursionista.

Joan Maragall a Núria 
(1894)

Joan Maragall va escriure, l’any 1894, els “Goigs a la 
Verge de Núria” que inclogué al llibre Poesies aparegut 
l’any següent. Recordem-ne quatre estrofes de les cator-
ze que té (la 1, 7, 10 i 14):

Verge de la vall de Núria,
voltada de soledats,
que immòbil en la foscúria
i en vostres vestits daurats,
oïu l’eterna cantúria
del vent i les tempestats.
Verge de la vall de Núria,
a vós vénen les ciutats.

Aquí ens teniu Verge tosca,
vagament cercant redós
en el clos misteriós
de vostra capella fosca.

Castigueu nostre sentit
amb tant d’oblidades febres!
Deu ànima a les tenebres!
Deu-nos la fe de la nit!...
Que demà, quan surti el sol,
tornarem a prendre el vol
per les serres encantades,
i els camins de les cascades
seguirem de sol a sol...

A l’hivern, quan neva i plou,
i la ciutat se remou
brillant d’insomnis i fúria,
nostres ulls enlluernats
veuran, allà en la foscúria,
la immòbil Verge de Núria
voltada de soledats.

Al final del manuscrit original (consultable per 
Internet a Memòria digital de Catalunya – Fons Joan 
Maragall) i abans de la signatura és pot llegir: “A en 
Josep Soler i Miquel. Aquests goigs els hem cantat tots 
dos (record de l’11-13 agost de 1894)”.  El record és de 
l’excursió que, a cavall de sengles mules, feren de 
Camprodon a Núria els dos amics i condeixebles. 

Un altre gran amic seu,  Josep Pijoan, recorda al lli-
bre El meu Don Joan Maragall, escrit anys després de la 
mort del poeta, l’impacte que li va produir la travessa i 
destaca com Maragall es complaïa explicant aquell viat-
ge a Núria, que li  provocà  “una espècie de mal de 
muntanya poètic”.  Va ser una visió de l’alta muntanya 
que l’impressionà tant que, encara que després el temp-

Portada de la revista La Renaxensa.

Per què em mireu, Verge 
santa / amb aquests ulls tan 
oberts? 
(del goigs de Maragall).
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tessin altres muntanyes,  cap com aquelles vistes de 
prop, en els bons dies de la joventut. “El seu Pirineu, la 
seva muntanya, era la que va veure amb en Soler i 
Miquel anant a Núria,  i no en volia d’altra”.

La vuitantena de versos de la poesia “Pirenenques”, 
també inclosa al llibre Poesies, tenen l’origen en aques-
ta excursió:

.......................
Plau-me, el bastó del caminant al puny,
abraçar els horitzons d’una mirada,
fer-me entrar a dins la immensitat del cel
i el gran adormiment de les muntanyes,
sentir el riu invisible, per les valls
i el llunyedà ressò de la tronada;
a cavall de la serra veure immoble
altra serra de núvols molt més alta,
cotonosa i inflamada pel Ponent.
Després, quan sense el sol la llum és balba.
del cel descolorir’s  tota l’amplada...
Les primeres tristeses de la nit
sentir entrar-me en els ossos llavors plau-me;
i al baixar de l’altura tot corprès,
creuar-me amb les tenebres que s’hi alcen.

La Mare de Déu de Núria, la de la Mercè i la de 
Montserrat han estat, històricament, les tres grans 
advocacions marianes de Catalunya. No deixa de ser 
sorprenent que al costat d’aquestes darreres, entronit-
zades a la basílica mercedària de Barcelona i al mones-
tir benedictí de Montserrat respectivament, hi hagi la 
modesta imatge, tosca i voltada de soledats del goigs 
maragallià.

Josep Maria Guilera i Núria
Exceptuant les guies itineràries, crec que no té gaire 

interès continuar parlant d’excursions a Núria ni al 
Puigmal. Per què em referiré, doncs,  contradient l’ante-
rior afirmació,  a dues narracions de Josep M, Guilera 
(1899-1970) que tenen per escenari Núria?  

Ho faig basant-me en l’opinió d’Henri Beraldi, autor 
de la monumental obra Cent ans aux Pyrénées, segons 
el qual un pirineista  és qui sap no solament grimpar i 
escalar aquesta serralada sinó que a més és capaç de 
sentir i d’escriure el que sent. I aquest és, certament, el 
cas de Guilera, un dels muntanyencs que és formaren a 
la Secció d’Esports de Muntanya del Centre Excursionista 
de Catalunya (CEC),  el segon decenni del segle passat 
sota el mestratge de Lluís Estasen.

Guilera, a qui és de justícia recordar, és autor de 
mitja dotzena de llibres i de nombrosos articles en què 
deixà constància de les impressions rebudes en contacte 
amb la muntanya i de consideracions interessants sobre 
les seves ascensions, travesses hivernals i competicions 
d’esquí.

Un capítol del seu primer llibre, Excursions pels 
Pirineus i els Alps, publicat el 1927, comença així: “El 
que vaig a recordar passava la vigília del dia de Sant 
Pere de l’any 1919, i tingué per marc, grandiós i auster, 
les muntanyes i la vall de Núria”

Explica que a mig matí d’aquell dia estava  amb tres 
companys més al coll de Noufonts procedents de la 
Valleta, a l’altra banda de la frontera, on havien plantada  
una tenda i durant quatre jornades trescaren per bona 
part dels pics, les canals i les carenes de la zona. Ja es 
disposaven a baixar cap a Núria quan veieren pujar, pel 
mateix camí que ells, un grup nombrós d’homes i dones 
d’edats diverses, si bé pocs homes joves, que en arribar 
al coll entonaren la Salve Regina encarats a la vall de 
Núria. Eren veïns de pobles d’aquelles valls franceses, 
com ara Fontpedrosa o Prats de Balaguer, que com cada 
any per la diada de Sant Pere anaven en romeria al san-
tuari de Núria, on coincidien amb romeus que ho feien 
per altres collades que comuniquen la vall de Núria amb 
la Cerdanya francesa i el Conflent. Així, per exemple, els 
de Sallagosa, Er i Llo hi arribaven pel coll de Finestrelles, 
els de Oceja i Vallsabollera pel Pas dels Lladres i els 
d’Eina pel coll de Núria.

Els quatre excursionistes visqueren aquell capvespre 
i l’endemà al matí unes experiències inoblidables. En 
caure la tarda acompanyaren els peregrins al rosari, 
acabat el qual el capellà donà la benvinguda a la pau del 
món i el condol als assistents que la Gran Guerra, aca-
bada feia poc més de mig any, hagués arrabassat algun 
familiar. Guilera explicà així el que passà:

“Dins la fosca, en el misteri del gran temple, sense 
que ningú no pogués precisar vers quin indret, va dei-
xar-se sentir una suavíssima remor. Un instant més i 
teníem la certesa que al nostre voltant algú plorava. Així 
que el primer sanglot i el primer plor es deixaren enten-
dre en la immensa nau, d’altres i d’altres mal retinguts 
s’hi ajuntaren. El dol íntim, el gran dol que curullava 
l’anima de cada peregrí havia trobat a l’últim el seu 

La Creu d’en Riba (dibuix de Queralt del primer llibre de Guilera).

Maragall durant l’excursió a Núria.
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Cim del Puigmal

rins per marcar la pista fins al Puigmal. El torb i la boira 
no els permeté d’arribar-hi i hagueren de senyalar el 
viratge de retorn uns 300 metres abans del cim.

El dia 19 es presentà asserenat, però amb fort vent i 
a les 10 del matí prengueren la sortida disset partici-
pants, entre els quals tres noruecs que habitualment 
formaven en el mateix grupet que Guilera, el qual tot i 
fer el seu debut com a corredor arribà primer al punt del 
viratge, si bé a la baixada el passaren els tres noruecs i 
Lluís Estasen, que acabaren per aquest ordre, de mane-
ra que dels 14 classificats va fer el cinquè,  amb un 
temps de 1h 43m 22s, a 7 minuts del guanyador.

El 1922 els organitzadors ja deixaren d’anunciar el 
concurs de Ribes, davant del risc repetit d’haver-lo de 
suspendre, i des d’un principi escolliren Núria com indret 
on farien el d’aquell any. Tot un any que Guilera passà 
al Marroc fent el servei militar 

A part de l’avantatge de Núria sobre Ribes en l’aspec-
te meteorològic, Guilera destaca que les tres hores de 
camí per arribar-hi va ser un filtre perfecte que depurà 
l’ambient de Ribes -festes, tabola, balls i carrers engala-
nats- i netejà de paràsits l’atmosfera dels esports d’hi-
vern.

El 1923 va ser el primer any que el tren arribava a 
Puigcerdà, amb parada a la Molina, un indret que pro-
metia ser l’arcàdia dels esquiadors. Aquest nou escenari 
dels concursos s’anuncià a so de bombo i platerets, però 
aquell any la neu fallà totalment, no sols a la Molina sinó 
a tot el Pirineu. No hi hagué més remei, a les acaballes 
de la temporada, de tornar a pensar en Núria si encara 
és volia intentar alguna cosa, i així fou com pels volts de 
Sant Josep un centenar d’excursionistes s’hi tornaren a 
aplegar. A Núria tampoc no hi havia neu, però el temps 
canvià inesperadament i nevà durant vint-i-quatre hores 
seguides. Cap a mig matí del dia següent a l’arribada, 
com que la nevada semblava que amainava, és decidí 
sense que la pista s’hagués pogut obrir, de disputar una 
cursa de fons, pujant per la coma d’Eina, passar per un 
collet a la vall de Noufonts, on començava el descens, i 
després per la vall de Noucreus tornar Núria.

Segons Guilera va ser la carrera més sorprenent que 
mai havia corregut. Dels quinze corredors que hi partici-
paren, el capdavanter hagué d’obrir traça amb dos pams 
de neu nova, sense que cap dels seguidors s’oferís a 
rellevar-lo. A les protestes que això originà s’hi afegí,  en 
iniciar el descens, el problema d’haver d’eliminar els 
pans de neu que s’havien adherit a la sola dels esquís. 
El guanyador va ser Josep M. Estasen,  i Guilera es clas-
sificà a 2 minuts, en quarta posició.

Ja a la Molina, Guilera guanyà, l’any 1924, el primer 
campionat de Catalunya de fons, títol que repetí el 1927 
i el 28. També guanyà el campionat d’Espanya de 1929.  
Retirat de la competició, la seva passió per l’esquí es 
continuà mantenint ben viva, simplement com a lleure. 
Ocupà càrrecs federatius i va ser un dels promotors de 
la modernització de l’estació d’esquí de la Molina, on en 
bona part gràcies als seus afanys començà a funcionar, 
el 18 de febrer de 1943, el primer teleesquí del país.

Acabaré recordant una altra data, aquesta crucial per 
a la popularització de  la vall de Núria: el 22 de març de 
1931, en què s’inaugurà el cremallera que uneix el san-
tuari amb Ribes de Freser i amb el ferrocarril.

moment d’expansió dessota la paraula cordial del sacer-
dot. El temple pleníssim plorava. Nosaltres, aleshores, 
que no sabíem quina cosa tan horrible era una guerra, 
ens trobàvem aliens al plor general, però ens n’escapà-
rem amb prou feines.”

I per si no fos prou, l’endemà al matí coincidiren a la 
font de Sant Gil amb unes quantes dones de la romeria 
que els digueren com era de rar, a França, veure reunits 
quatre xicots com ells, sans i no mutilats (el soldats 
francesos morts i desapareguts durant els quatre anys 
de guerra s’aproximaven a dos milions). Guilera conti-
nua:

“Com que nosaltres, compadits, no les defugíem, 
cada vegada ens tenien més confiança. Fins que una 
insinuà, assenyalant-ne un de nosaltres: -Gran Déu! vós 
sou la mateixa estampa del meu pobre Jacques! Una 
altra demanava: -I quest no és el retrat del meu Pierre, 
que ens varen tuer? I una altra troba, delitosa, que un 
tercer té tot l’aire del seu difunt, i així totes van trobant 
en nosaltres les mateixes gràcies i semblances que els 
seus petits que la guerra engolí. Davant d’elles hauríem 
restat força estona  portant-les-hi una mica de consol, 
però els ulls se’ns entelen i hem de fugir a l’últim de 
davant dels esguards que se’ns menjaven. Poca estona 
més tard sortíem definitivament de Núria.” 

Em referiré, ara, al seu segon llibre, Carnet d’un 
esquiador, 1915-1930, publicat l’any 1931,  especial-
ment al capítol titulat “Núria (1921-1923”,  el  període 
que la vall de Núria acollí els esquiadors de la Secció 
d’Esports de Muntanya del CEC que venien celebrant, 
des del 1911 a Ribes de Freser, una denominada 
“Setmana d’esports de luges i esquís” que s’acostumava 
a fer a les acaballes de l’hivern.

Guilera s’inicià en l’esquí a primers de desembre del 
1919 als Rasos de Peguera. Aquell hivern, per manca de 
neu s’hagueren de suspendre els concursos de Ribes, 
però ell aprofità qualsevol ocasió per continuar practi-
cant la seva nova afició muntanyenca, ja fos al 
Montseny, a Ull de Ter o a qualsevol altre indret. Així, 
pel cap d’any de 1920, amb Lluís Estasen i dos com-
panys més van fer -aquí caic, allà m’aixeco- la que, 
històricament,  és la primera travessa Núria-Puigmal-la 
Molina.

El 1921, en vista que la neu tampoc no feia acte de 
presència a Ribes, els organitzadors muntaren una 
excursió col·lectiva a Núria pels dies de Sant Josep, i 
algú llançà la idea de disputar una cursa d’esquís des 
del santuari al Puigmal i retorn.  A Núria trobaren neu, i 
el dia següent a l’arribada estigué nevant, si bé això no 
fou obstacle perquè una caravana formada pels matei-
xos corredors sortís del santuari carregada amb bande-
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SARAGHRAR 75
Jordi Colomer i Gallego

 esprés de l'expedició a l'Alpamayo als Andes 
del Perú l'any 1972, Francesc Sabat, Pere 
Xaus i jo vam començar a preparar una expe-
dició que tindria per objectiu un cim de mes 
de set mil metres a Àsia.

En primer lloc vam pensar en l’Himàlaia Indi, la zona 
Garwal. Vam preparar un projecte i el vam enviar al 
govern de Nova Delhi. Dos mesos mes tard vam rebre 
la resposta. La zona estava prohibida per qualsevol 
tipus d'expedició, per la situació política a la zona. 
Llàstima!! Vam pensar que un lloc que també s'ajustava 
als nostres objectius era l’Hindú Kush.

Plegarem els mapes de l’Índia i la correspondència a 
les expedicions anteriors que havíem tingut notícia i 
vam començar de nou la recerca! Hindu-Kush intere-
sant!!

Els quatre cims més importants Tirich Mir (7.708 m.), 
Noshaq (7.492 m.) Istor o Nal (7.403 m.) i Saraghrar 
Peaks  (7.349 m.) No sé perquè, Pere Xaus que dos o 
tres cops per setmana ens trobàvem a la taula del men-
jador de casa meva, va dir – com sempre molt seriosa-
ment – Saraghrar, és el Saraghrar.  Que en sabem 
d'aquest pic de més de 7.000 metres? Res. Collonut!!!

e
d
X
d
d

Comencem doncs. Cartes als diferents clubs de mun-
tanya. Sabem ben aviat que el 1958 una expedició bri-
tànica dirigida per Ted Norrish va abandonar degut a la 
mort d'un dels seus components. Però ben aviat vam 
saber que el CAI, va aconseguir el cim principal l'any 
1959, una potent expedició dirigida pel conegut Fosco 
Maraini. I van fer un llibre de l'expedició!! Fantàstic. 
Demanem el llibre i ens toca esperar.

Mentre els japonesos contestem que una expedició 
seva havia aconseguit el cim sud. (7.307 m) l'any 1967. 
A poc a poc anem fent la història d'aquest fantàstic grup 
de cim de mes de set mil metres. I al poc temps, cons-
tatem que una altra expedició japonesa aquesta l'any 
1971 havia fet el cim sud-oest.

Alguns croquis ens indiquen que una gran paret de 
roca, barra el pas a la paret nord-oest. Una paret de 
gran llargada. Possiblement mes de mil set-cents metres 
de roca.

Instintivament vam pensar que nosaltres escaladors 
llatins, tindríem moltes més possibilitats en l'escalada en 
roca que en grans parets de glaç!! Això pensàvem nosal-
tres l'any 1973.

Un cop decidit l'objectiu comencen la resta de tas-
ques, permisos, seleccionar l'equip, gestions comercials 
per material equip, queviures. Ben aviat Ramon Bramona 
s’afegí al grup aportant la seva gran capacitat organitza-
tiva i de gestió. Faltaven dos anys, però la feina era 
immensa. Gestions i més gestions. Com que no tots 
érem del mateix club, uns del CE de Gràcia i altres de la 
UE de Catalunya vam implicar els dos presidents en el 
projecte. 

Mentre continuàvem els entrenaments, molt orien-
tats a conèixer millor tots els companys i a preparar el 
que hauria ser una experiència nova per tots nosaltres i 
també per bona part de l'alpinisme. Com recórrer una 
paret tan gran d'apresa. Com instal·lar campaments a la 
paret. Com transportar el material i l'equip?

Cordes fixes? Com instal·lar-les? Quins sistemes de 
pujada havíem de fer servir per anar el més ràpid possi-
ble?

Jumars el gran invent!! Pràctiques a Montserrat. Qui 
ens faria tantes cordes?

Finalment l'any 1974 rebem el permís. Per tant els 
preparatius s’acceleren!!

Arribant al CIII

Sortida C-II. Camp de neu. Sota xemeneies
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Hem d'enviar tot el nostre material unes 3 tones amb 
vaixell a Karachi el gran port de la República Islàmica 
del Pakistan, uns tres mesos abans.!!

Als quatre que hem esmentat, s’hi afegeixen Eduard 
Lluís de la UEC, expert escalador José Luis Pérez gran 
alpinista, Alfred Martínez de Terrassa, “maño” , Joan 
Claramunt, del GEDE i Enric Pérez, company meu del 
Gràcia i un amic de tota la confiança que tindria cura del 
CB. Ens faltava un metge i vam poder contactar amb   
Xavier Tena “Lo metge” bon amic i excel·lent persona!! 
Ja hi som tots. No….

Tenim un problema. La dona de Francesc Sabat vol 
parlar amb mi per intentar convèncer-me que ella 
també vol venir a l'expedició. Com no podia ser d'un 
altre manera, jo vaig negar-me en rodó. Res de dones 
al camp base!!

Però Maria Manen és una persona de gran capacitat 
d’insistència i al final en una reunió va assegurar que la 
seva companyia no ens portaria cap problema i que se 
sotmetria a les decisions del “soviet” de l'expedició. Ara 
sí que hi som tots!

A la primavera de 1975, tot està a bon nivell. Pensen 
que és millor que un petit grup surti abans cap a 
Islamabad – capital del Pakistan – per resoldre tots els 
problemes que puguin sortir. Alguns amics anglesos ens 
diuen que aquí estarà la clau de l'expedició.

Finalment el dia 26 de juny sortim del port de 
Barcelona amb vaixell amb direcció Gènova i després 
Roma per prendre l'avió, un primer grup d'expediciona-
ris en direcció  a Islamabad, capital de la República 
Islàmica del Pakistan.

Desprès de diferents canvis d'avió (per motius eco-
nòmics) vam arribar a Islamabad.

Ens presentem a l’ambaixada espanyola i som rebut 
pel Sr. Pretement, agregat consular, que es convertiria 
en el nostre més proper col·laborador.

Després de multitud de gestions que m’estalvio d'ex-
plicar-vos sortim d'Islamabad el dia 8 de juliol i anem 
amb autobús fins a Dir. Allà contractem jeeps i després 
de passar el Lobari Pass arribem a Chitral el dia 11 de 
juliol. 

Chitral és una encantadora ciutat al peu del Hindu-
Kush, ens refem. 

Els problemes per la contractació dels “jeeps” per 
transportar el nostre material són múltiples, a més de 

molts problemes per les carreteres tallades degut a les 
pluges torrencial del mes de juny, algunes ens obliguen 
a transportar tot el material, fins poder contractar altres 
vehicles, per superar les parts de carretera desaparegu-
da.

A Chitral reorganitzen tot el material i l'equip i fem 
les últimes compres. Arribem a Drasan – últim punt de 
la carretera –on l’endemà arriba el segon grup d'expedi-
cionaris que varen sortir més tard de Barcelona. 
Contractem els “porters” que transportaran el material i 
comencem la marxa d'aproximació el dia18 de juliol. 
Hem de creuar el coll de Zart-Ann de 3.880 metres i 
baixar fins a la petita localitat de Last, últim lloc habitat. 
Comencem a remuntar la vall del Rosh Gol.

Un dels problemes que teníem en ment constant-
ment, era veure la paret i l’esperó del Saraghrar NO de 
7.300 metres d'alçària.

Quin tipus de roca tenia? Tenia possibilitat d'escalar-
lo? Com era l'aproximació al peu de la paret? No teníem 
cap informació. Només una expedició havia entrat a la 
vall l'any 1958. L’expedició dirigida pel britànic Ted 
Norrish va deixar la vall després de la mort d'un dels 
seus membres. Està enterrat al poblet de Last. No va ser 
possible tenir informació d'ells. Només uns croquis del 
professor austríac A. Diemberger i del Club Alpí Japonès 
de S. Yokoyama. Poca cosa!!! El llibre de Fosco Maraini 
cap de l'expedició italiana que va conquerir el pic Central 
del Saraghrar (7.349 m) l'any 1959, tenia informació de 
la regió, però del vessant contrari al nostre. Ni una foto-
grafia, ni una referència. Per tant el nostre interès era 
molt intens. 

I si no era factible la paret NO que faríem?  Intentar 
pujar algun altre cim de la val

Chakort, Udrem Zoom? Un desastre!!!
A poc a poc anem remuntant la vall, passem el riu 

per una congesta i continuem fins veure les parets del 
Saraghrar Sud. Arribem a un indret anomenat Duruh a 
3.400 metres d'alçària. Acampen en un bosc amb arbres 
i aigua.

L’endemà remuntem la morrena glacial i ens acostem 
al peu de la paret NO a 4.160 metres en un lloc marcat 
al mapa anomenat Titoraz Noku, acampàrem. Serà el 
nostre camp base. És el dia 20 de juliol. Vint-i-quatre 
des de la sortida de Barcelona.

Els dubtes s'han aclarit, la paret és d'un granet fabu-
lós per a l'escalada.

C-IV Sota l'aresta Paret NO. Saraghrar
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El dia 22 de juliol muntem el Camp I a 4.900 metres. 
Tenim mal de muntanya.

Després de diferents transports de material des de la 
base, el dia 25 de juliol iniciem l'escalada de la paret. 
L'alçària és de 5.100 metres. Plaques llises, anem gua-
nyant metres a la paret.

Des de Barcelona havíem estudiat i comentat amb 
altres alpinistes la millor manera d'afrontar l'escalada 
d'una paret d'aquestes dimensions. Si tenim el peu a 
5.100 metres i la cima a 7.300 metres estem parlant 
d'un desnivell d'escalada de 2.200 metres, amb una 
gran part de dificultat superior. Es tractava doncs, d'un 
sistema en què una cordada de dos escaladors obriria la 
paret, seguit per un altre que aniria instal·lant cordes 
fitxes. Al cap d'uns dies – segons el grau de cansament 
- la primera cordada baixava al CB a descansar i era 
substituïda per la segona. Fent així tots els escaladors 
una roda que ens permetia estar constantment obrint 
paret. Mentre durés el bon temps clar!!

El 28 de juliol muntem el Camp II al cim d'una ares-
ta en una fabulosa terrassa a 5.315 metres.

A partir d'aquest punt es presentarien les màximes 
dificultat tècniques. Podíem veure unes xemeneies molt 
vertical amb dificultat d’instal·lar qualsevol tipus de 
tenda. Continuem l'escalada fins a sota les xemeneies 
on ens sorprèn una gran nevada el dia 30 de juliol. En 
aquesta situació baixem de la paret a esperar que passi 
la tempesta.

Dos dies més tard, tornem a la paret amb intenció de 
superar les verticals xemeneies.

S'aconsegueix superar, i en un petit replà es col·loca 
una tenda penjada a la paret. Camp III 5.550 metres. 
És el dia 4 d'agost.

Es continua amb el mateix sistema 
avançant per la paret. La dificultat no dis-
minueix i els transports de material i equip 
es fan cada cop mes difícils i fatigosos a 
mesura  que s'allarga la distància entre les 
cordades. El 8 d'agost amb temps inestable 
s'escala la part superior on podem veure la 
resta de l'aresta que puja cap un contrafort 
sota del Saraghrar NO.

Finalment el dia 12 d'agost instal·lem el 
Camp IV a 5.970 metres en un camp de 
neu penjat a la paret sota l'aresta. L'esforç 
ha estat enorme per part de tot l'equip. Ara 
tenim una possibilitat certa d'aconseguir el 
cim després de 18 d'escalada.

El dia 14 comencen fortes nevades que 
ens obliga a baixar de la paret amb dificul-
tats.

Al Camp Base iniciem una sèrie de dis-
cussions entre tots nosaltres sobre la millor 
forma d'acabar la paret i aconseguir el cim.

Finalment donada la situació i l'avança-
ment de la temporada i l’arribada del mal 
temps canviem l’estratègia i organitzem un 
atac directe des de l’últim campament fins 
al cim. Es tracta doncs, que una cordada 
amb el suport d'una segona, pugin fins el 
camp IV i des d'aquest punt, intenti l'ares-
ta fins al cim, que en la nostra opinió l'ares-

ta no podia tenir una gran dificultat tècnica. 
Només el pes del material i l'equip a una alçada de mes 
de sis mil metres.

El mal temps dura fins al dia 20 d'agost i ens permet 
pujar a la paret per fer aquest intent. Malauradament el 
dia 22 d'agost tornen les nevades i no és possible l'in-
tent. Ens veiem doncs, obligats a retrocedir altre cop al 
Camp Base.

El temps s'acaba i desprès de discutir la situació al 
Camp Base. Discussió no faltada de nervis i desil·lusió. 
Decidim abandonar l'intent.

Abats decidim que hem de e fer una última pujada 
fins el Camp IV, estudiar la continuació de paret per una 
possible futura expedició i retirar tot el material que ens 
fos possible.

El dia 25 sortim del Camp Base. I arribem a 
Islamabad el 3 de setembre en plenes pluges monsòni-
ques. La tornada a Barcelona es va fer difícil com sem-
pre que no s'aconsegueix l'objectiu.

Després, ja passat un temps vam ser conscients de 
la importància del nostre intent per les mostres de 
suport i interès, no sols de casa nostra sinó de tot el 
món alpinístic. Això donaria com a conseqüència una 
segona expedició l'any 1977 – dos anys més tard – a on 
tampoc es va aconseguir el cim i una tercera també 
d'alpinistes catalans l'any 1982 dirigida per Joan López 
que va aconseguir col·locar dos escaladors, Enric Lucas 
i Nil Bohigas al cim que s'ha anomenat Saraghrar NO II 
a 7.200 metres, donant així  acabada aquesta història 
alpinística que va durar vuit anys. 

La paret NO del Saraghrar valia aquest esforç!! 

Nota.- A dia d'avui no coneixem cap repetició 
d'aquesta paret!!!!!!

Plaques sota CII



n matí emboirat de tardor, prop de la Fageda 
d’en Jordà, concretament al costat del volcà 
Croscat, va ser l’indret on el somni de volar en 
globus va tenir lloc.

Arribats a lloc, enmig d’un bell prat verd, el 
globus jeia mig dret i el soroll del calefactor inflant-lo 
despertava la inquietud i ganes de pujar-hi dalt.

Després de prendre un cafetonet calentó i conèixer els 
altres companys de vol va començar la cerimònia de pujar 
dalt la cistella (uns amb més dificultats que els altres) 
però amb la gran ajuda i atenció dels pilots de vol. I... de 
cop sense quasi ni adonar-nos-en, flotàvem i amb ben 
pocs segons anàvem pujant i pujant enmig de boira i de 
sobte, la travessàrem i l’espectacle fou tan meravellós... 
la boira a sota i els núvols a sobre nostre, érem enmig del 
sol naixent que anava il·luminant les fagedes amb les 
boniques gales acolorides de tardor. Uns instants únics i 
irrepetibles per recordar. Als nostres peus muntanyes, 
pobles, volcans, boscos i rius...”mira allà! El Pirineu, oh! 
Allà el Pedraforca, el Puigmal, el Canigó, Puigsacalm, el 
Bessagoda, la Mare de Déu del Món, el far de Cabrera, 
Rocacorba... allà al fons es veu Montserrat... espectacu-
lar!”

Allà dalt, silenci i pau absoluta... contemplar el vol 
d’ocell totes les excursions d’anys passats i admirar, de 
nou i de manera diferent, tots els racons, els volcans, les 
ermites, masies, conreus i boscos, tots ells tenyits dels 
colors de la tardor.

A uns 1.600 metres ens vam estabilitzar amb una bona 
temperatura i ens anàrem desplaçant per la vall del 
Fluvià, era el millor moment per celebrar el bell somni i 
bateig de vol amb una bona copa de cava rosat (simbolit-
zant el color de la lava) i coca de llardons. Quin instant 
més sublim! Entre boires es difuminava el golf de Roses, 
l’estany de Banyoles, el cap de Creus...

En el descens passarem sobre el Fluvià i sobrevolarem 
l’encantador Besalú amb el seu reconegut i insigne pont.

El pilot buscà i rebuscà el millor indret per aterrar, 
missió complicada degut a la gran quantitat de camps 
enfangats per les darreres pluges... finalment, el trobà i 
l’aterratge fou com l’enlairament... sense adonar-nos-en 
ja tornàvem a tocar terra enmig d’un camí on els pilots 
recolliren el globus i ens transportaren al punt de sortida 
(uns 20 quilòmetres de l’aterratge).

Un cop allà, vam compartir un bon dinar amb produc-
tes de la terra (embotit de la Vall d’en Bas, mongetes de 
Santa Pau, iogurts de la cooperativa de la Fageda) i un 
bonic intercanvi de sensacions i emocions amb els com-
panys de l’experiència viscuda.

Aquesta experiència a la meva edat encara em manca-
va, per tant, mai pots deixar de viure noves aventures. 
Per aquesta raó, recomano un viatge en globus per conèi-
xer millor el nostre bell país que és Catalunya des del cel.

Agraeixo el regal que em feren els meus amics per 
celebrar els meus vuitanta anys... mai és tard per noves 
fites. 

VOL D’OCELL
Jordi Solà i Franquesa
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JAUME CERDÀ I ALFONSO

Joan Alarcón i Castillón

ia 2 d’agost del 2014, matí bastant acceptable 
encara que insegur. En Sergi i jo estem pas-
sant uns dies de vacances a la Vall de Tena i 
decidim d’anar cap el pic d’Anayet a Formigal. 
La pujada fins el pic transcorre sense cap 

menció especial, llevat de la boira fins al cim on es van 
acumulant núvols de tempesta, durant el descens, des-
près de deixar enrere les cadenes instal·lades en el lloc 
més complicat, la meteorologia ens obsequia amb una 
calamarsada que deixarà el paisatge blanc i ens acom-
panyarà durant dues hores, després en forma de pluja, 
fins als cotxes. A l'arribada els núvols deixen el pas a un 
sol que fa seva la tarda i aprofitem per estendre tota la 
roba mullada davant d’una explotació ramadera i amb la 
mirada encuriosida del bestiar. Mentre regiro la roba al 
sol, aprofito per trucar a casa.

i
e
s
d
L

-Hola, estem bé! Avui ens hem remullat de valent.
-Hi ha cap novetat?
Si ha trucat en Josep Ferrer demanant per tu.
A l'acabar la conversa penso que deu passar quelcom 

greu puix quan un veterà truca per aquelles dates algu-
na cosa no pinta bé.

Trucada. Josep que passa?
En Jaume està ingressat a l’hospital. Tens el telèfon 

del David?
Sí, però, a Barcelona, quan torni te'l facilitaré.
Al dia següent el temps implacable i la previsió futu-

ra, ens va fer tornar cap a Barcelona i em vaig posar en 
contacte amb el David el qual em va tranquil·litza, per-
què segons els metges, en Jaume se'n podia sortir.

Malauradament dies desprès, el 28 del mateix mes 
en Jaume traspassà.

NO DEIXIS CRÉIXER L’HERBA EN EL CAMÍ DE L'AMISTAT!
PLATÓ

En plena escalada En Jaume en plena escalada
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En una Travessa del GEDE

És per a mi una mica difícil el recompondre retalls 
dels moments passats i viscuts amb els companys d’ 
afecció en un temps bastant dilatat i que amb el pas dels 
anys a vegades s’esborren o ballen en el record. Però, 
durant aquest curt temps transcorregut des del seu tras-
pàs, els he intentat de posar en ordre.

A Jaume Cerdà no recordo exactament quan el vaig 
conèixer, però, sí que tinc present que a partir de certa 
època en què els dimarts i divendres eren els dies de 
trobada per explicar les ascensions fetes el cap de set-
mana anterior o quedar pel proper. A part de les troba-
des al Club la nostra relació es fonamentà molt amb els 
cursets d’escalada fets pel GEDE anyalment i en els que 
va participar durant molts anys com a monitor. També la 
Travessia Hivernal del Grup, de Sant Maurici a Super 
Espot, comptà amb ell com a control de pas o d’arribada 
en moltes ocasions. Els Campaments Hivernals a Núria 
ens van fer gaudir la muntanya hivernal amb tota la seva 
imponent bellesa i cruesa, amb un ambient alegre i franc 
que ens va fer compartir un GEDE bastant cohesionat.

Els períodes de vacances que coincidíem a Chamonix, 
a vegades ens trobàvem per fer alguna ascensió (Aresta 
de les Cosmiques, a l’Aguille du Midi) o a les parets de 
Les Gaillans, però sobretot les reunions de tota la gent 
del GEDE. Un any al càmping de Pelerins, on teníem les 
tendes, organitzarem una partida de petanca on partici-
parem molts companys i companyes amb els conse-
qüents divertits embolics a l’hora de tirar les boles i el 
desordre en els llançaments. També una famosa “paella” 
col·lectiva feta en tres llocs diferents (dues tendes i una 
caravana) i que fou acompanyada d’una tempesta de 
trons i aigua (mai havia vist una tempesta tan especta-
cular als Alps) aquesta darrera passava per dins de les 
dues tendes com un riu, això ens obligà a acabar la feina 

a la caravana de Josep Vallès i encabir-nos 14 persones 
per a menjar aquell arròs, amb bon humor i música. 
Sublim!

Per acabar l’estada a Chamonix vam fer una raclet en 
pla multitudinari al poble de les Huches on anàvem 
endrapant tot el que ens anaven posant a les taules, 
amb la sorpresa dels cambrers que no paraven de portar 
patates, pernil i formatge per a fondre.

En Jaume, a la muntanya (Montserrat, Pedra, 
Pirineus...) es feia inconfusible amb el seus pantalons de 
carrer tirant a marró clar, la seva camisa de quadres 
vermells i la seva gorra de visera. Home seriós i reservat 
a primera vista, a vegades ens sorprenia amb pinzellades 
de fina ironia i aquesta aparent serietat quedava trenca-
da, com per exemple durant l’estada del muntanyenc 
italià Cesare Armetti, el qual  durant una llarga estada, 
per motius professionals a Barcelona, va intimar molt 
amb nosaltres i a l’hora de tornar cap el seu país portà 
unes ampolles de vi d’Asti. A la sala del GEDE i després 
de brindar i explicar anècdotes viscudes, Jaume Cerdà, 
Salvador Llorens i Cesare Armetti ens sorprengueren 
amb un repertori de cançons muntanyenques italianes i 
tot seguit es posaren a ballar amb l’acompanyament dels 
que érem allà. En Cesare va deixar un bon record del seu 
pas pel GEDE.

Afeccionat a la música pertanyia als Cantaires 
Muntanyencs del Club on participava amb entusiasme. 
Una vegada pels anys 80 i degut al bon ambient que hi 
havia al GEDE, vaig proposar a en Jaume, la Dolors la 
seva esposa, i a un grup de companys afeccionats a la 
música  de la Secció d’ Escalada, anar a saludar al barí-
ton búlgar i esperantista, Veselin Damjanov, que de 
visita a Barcelona actuaria a l’Orfeó Gracienc l’endemà. 
Dit i fet. Ens vam presentar un bon grup a l’Orfeó, prè-

Els cinc sentits en l'ascensió
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viament jo havia parlat amb els meus amics esperantis-
tes que ens el van presentar i molt amablement cantà 
unes peces musicals amb la seva potent veu. També fou 
una sorpresa pels meus amics la relació propera i huma-
na d’aquest gran cantant i la facilitat en la nostra comu-
nicació sense la necessitat de l’anglès. Quan ens vam 
acomiadar teníem la sensació d’haver tingut un gran 
privilegi. 

El nostre apropament més intens, fou quan fou pre-
sident del Grup Especial d’Escalada, puix jo era un dels 
secretaris i això ens obligà a col·laborar més estreta-
ment de finals del 1976 al maig del 1979. Però, aquesta 
col·laboració va continuar tot seguit, jo com a president 
i ell com a comptador de la Secció, del 1979 fins a l’oc-
tubre del 1981.

En el tema de les escalades, recordo que una de les 
seves més completes i satisfactòries sortides fou al 
Tozal del Mallo el 1985. Sempre en la ment d’un esca-
lador hi ha l’ascensió que li faria il·lusió fer i per motius 
diversos no es pot realitzar.

Fou després de la tornada del Pumori en què la gent 
que ens trobàvem al GEDE dimarts i divendres, uns 
buscant les persones més idònies per escometre certes 
activitats i altres per a gaudir d’una ferma ascensió a ser 
possible en un bonic indret, entre aquests darrers ens 
trobàvem Miquel Mañas i jo.  Els dos feia temps que 
havíem parlat amb en Jaume de si li faria goig fer la 
mítica via Ravier del Tozal del Mallo a Ordesa, però, ell 
no ho tenia gaire clar. A força d’insistència al final un dia 
del mes d’agost del 85 sortíem cap el Pirineu Aragonès. 
La via que anàvem a fer era la via original, havíem esco-
llit aquell itinerari pel seu marc incomparable i sabent 
que al Jaume li deixaria un record inesborrable.  Feta 
l’any 1957  pels francesos Blotti, Dufourmantelle, 
Jaccoux, Kahn i el mític Ravier és l’itinerari que més es 
fa en aquesta paret. 

Dels detalls del viatge, bivac i de l'aproximació no 
me'n recordo gaire, però, l’arribada a peu de via i els 
llargs de corda els tinc bastant presents. El comença-
ment de la via fou bastant d’hora ja que a l'anar corda-
da de tres ens feia preveure que és faria més llarg del 
que seria desitjable, també dins les motxilles, a part del 
material d’escalada, les frontals corresponents per a 
evitar una baixada problemàtica. 

Un contrafort entre herbós i amb arbres (IIIº) ens 
porta fins el coll on comencem a veure la veritable paret 
Sur del Tozal que ofereix la curiosa formació de la seva 

estructura. Aquesta primera part de la via la fa Miquel 
Mañas, que supera la primera tirada (30 m III sup.) pri-
mer per zona herbosa i posteriorment per excel·lent 
roca. El segon llarg ens enlaira sobre un ressalt de roca 
magnífica  (30 m IVº sup.). En el tercer, la dificultat puja 
una mica, es passa per un diedre tombat per arribar a la 
reunió amb passos verticals i molt macos (30 m IVº,Ve.). 
Des de la reunió ja tenim la plena visió de la famosa 
xemeneia característica. Impressionant i espectacular! El 
Miquel surt directe i mentre progressa, en Jaume i jo 
intercanviem impressions, jo li dic que no és pas tant 
com sembla, però ell no s’ho creu massa. El nostre com-
pany, amb bon ofici, mentre  supera aquell tros, el deixa 
preparat per facilitar el seu pas (les parets de la xeme-
neia a força del pas de les cordades estan súper polides  
i rellisquen moltíssim) i ja instal·lat a la reunió ens indica 
que podem pujar. El Jaume va pujant fins que arriba a la 
xemeneia i es pren el seu temps per a passar-la, el sento  
remugar, però, uns quants passos de decisió i corda per 
davant en són la solució. (30 m IV sup., V, V sup. penós). 
El cinquè llarg ens porta en artificial a l’esquerra per 
tornar a la dreta en lliure difícil, a una còmoda reunió en 
un gran bloc. La tirada ens mostra  l'alçada real que 
estem de la base de la paret i si la tirada de la xemene-
ia era espectacular, aquesta és impressionant. (30 m A1, 
Vº). A partir del sisè llarg, que segueix la gran fissura a 
l’esquerra de la paret  i salva  un parell de grans blocs, 
la dificulta tècnica minva quelcom, però, encara és exi-
gent en alguns passos i en Jaume que s’ha buidat en les 
dues darreres tirades passa com pot aquestes superaci-
ons i traccions. (35 m IV, V). A partir d’aquest moment 
rellevo el Miquel en el setè llarg que ens porta a la supe-
ració, primer per l’esquerra i desprès per la dreta, d’un 
gran bloc. (35 m IV, V). Continuem per aquesta gran 
paret i anem ascendint la vuitena tirada per un diedre 
fins a una lleixa de grans blocs. (35 m, IV, V). El novè 
llarg remunta un llarg diedre molt vertical en el qual hi 
ha encastats dos blocs que se  superen amb les més 
variades tècniques, però, sobre tot intentant no cansar-
se de braços, factor clau de l'escalada a Ordesa. ( 30 m 
Vº). Seguidament anem a parar a la canal de sortida de 
la via, en la qual el desè llarg amb passos variats en 
encastament (30 m IV, V) ens col·loquen al darrer llarg 
de corda, amb la tècnica anterior, primer fàcil i desprès 
més difícil arribem per fi, dalt del Tozal molt tard, però, 
encara amb claror (35 m IV,IV sup.)  Encaixada de mans 
i cap a vall. De baixada ens dirigim cap el nord i baixem 
per les clavilles de Salarons per passar a continuació per 
una petita cabana refugi que ens endinsa en el bosc que 
condueix a la vall, tot això ja de nit. Arribats a Torla ja 
molt tard continuem sense sopar cap avall fins passat 
Broto on dormirem en una zona d’esbarjo, donant fi a 
una jornada inoblidable per a tots nosaltres.

“Bona nit company...” “Descansa en pau.” 

Nota. Aquesta ascensió actualment es fa en nou 
llargs de corda i esta catalogada  com:

Croquis del Luichy. 390 m  6 a+ (A0, Vsup. Obligat)
Horari: 6 a 8 hores + 1 ½  d’aproximació i 2 de des-

cens.

Per a comentaris  i piades actuals sobre la via, vegeu 
internet.

Travessa hivernal del GEDE
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ràcticament tota la (llarga) història del Club 
Excursionista de Gràcia es pot seguir llegint la 
col·lecció del nostre Butlletí social. En aquesta 
publicació -com en les de moltes altres enti-
tats excursionistes- s’hi explica la vida associ-

ativa, les tendències, opinions, neguits i activitats, és a 
dir, “el dia a dia” de cadascuna d’elles. 

M’he capbussat en la col·lecció completa que con-
servem al Club. Ha estat una immersió apassionant. 
Certament es pot anar seguint en una mena de crònica 
-relatada pels mateixos socis- la història del Gràcia i, en 
bona part, la de l’excursionisme català. És, també, un 
tros de la nostra pròpia història personal.  

Sovint, ja ho sabem, mirar enrere –per a veure el 
que ja hem fet- pot ser engrescador i, alhora, ajudar-
nos a confirmar que anem pel bon camí.  

1a PART.- DELS ORÍGENS 
FINS A L’ANY 1982

1924-1938: primer Butlletí del Club 

El primer Butlletí del GRUP EXCURSIONISTA 
“MAI ENRERA” va néixer el setembre de 1924, apro-
ximadament un any i mig després de la fundació del 
Club.  En la primera pàgina, a la “SALUTACIÓ a les 
entitats germanes i als nostres socis en general” , el 
Consell Directiu, deia “...aquí teniu aquest modest 
Butlletí que serà, d’ara en endavant, l’espill que reflec-
tirà el nostre moviment dintre l’excursionisme català” . 
Era tota una declaració de principis, amb la voluntat 

ben clara de mostrar, dins i fora de l’entitat, les activitats 
i sentiments del Club i de la seva gent.  

Un mes després, l’octubre de 1924, per exigències 
polítiques –Primo de Rivera havia declarat una dictadura, 
descaradament anticatalanista, i obligà a totes les enti-
tats a castellanitzar els seus noms-, el Grup passà, “por 
imperativo legal” a anomenar-se GRUP EXCURSIONISTA 
“NUNCA HACIA ATRÁS”. Aquest va ser, doncs, el segon 
nom del Club i del seu Butlletí. Amb ambdós noms es 
publicaren, aquell primer any –de setembre a desem-
bre-, 4 números (1). 

Això de NUNCA HACIA ATRÁS, no acabà d’agradar als 
membres del Grup; rumiaren la jugada i trobaren una 
fórmula que –sense entrar en detalls ortogràfics- pensa-
ren satisfaria els socis i, alhora, les autoritats. El Grup 
Excursionista passà a anomenar-se CLUB EXCURSIONISTA 
DE GRACIA (que, sense l’accent a la primera “a” de 
Gràcia, s’escriu igual en català que en castellà). Tothom 
content. El nom va fer fortuna, ja que encara és el nom 
oficial del Club.

El gener-febrer de 1925 es començà, de nou, la 
numeració amb el núm. 1 ara sota la capçalera de MAI 
ENRERA Butlletí del CLUB EXCURSIONISTA DE 
GRACIA. Aquest Butlletí es va anar publicant -amb una 
periodicitat gairebé mensual- fins el núm. 147, del juny-
juliol de 1938 (durant la guerra, per l’escassetat i l’alt 
cost del paper, dificultats a impremta i amb molts socis 
al front, alguns números van ser bimensuals). 

A més de la crònica sobre la vida i activitats del Club, 
aquell primer Butlletí, era –segons aquells que l’ han 
estudiat (2)- una publicació molt reconeguda, erudita i 
d’un “alt nivell”.

Això es degué, principalment, als seus continguts –
fins i tot amb números monogràfics-, no únicament 
dedicats al món, activitats, formació i problemàtica 

LA “CRÒNICA” DEL CLUB A 
TRAVÉS DEL BUTLLETÍ 

I LA REVISTA “MAI ENRERA” (I)
(1924-2014: 90 ANYS RECOLLINT I EXPLICANT LA HISTÒRIA DEL CLUB)

Josep Arisa i Molas

Allà on hi ha una voluntat hi ha un camí
Edward Whimper
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excursionista –amb activitats, aleshores, ben innovado-
res i pioneres com el càmping o l’esquí- sinó, també, als 
treballs sobre geografia, arqueologia, història i costums 
de la vila de Gràcia i d’arreu de Catalunya que s’hi publi-
caren. I també, molt  especialment, per la personalitat i 
“categoria” dels qui amb els seus articles, opinions i 
treballs hi col·laboraren. Entre aquells prohoms hi havia 
signatures de l’ excursionisme, la ciència, les arts i la 
cultura del moment com: Eudald Canibell, Apel·les 
Mestres, Valeri Serra i Boldú, Jeroni Martorell, Rossend 
Serra i Pagès, Francesc Carreras i Candi, Joan Amades, 
Pere Duart i Bonafont, Josep Guardiola i Bonet, Jaume 
Massó i Torrents, Joan Puig i Ferreter, Ramón Miquel i 
Planas, Rafael Masó i Valentí, Mn. Jaume Oliveras, Josep 
Buch, Mercè Santaló, Joaquim Ruyra, Josep R. Bataller i 
Calatayud, Eduard Toda, Enric Ribas i Ribas, Josep 
Barrillón, Fèlix Duran i Cañameras, Joan Pi i Muntaner, 
Pau Vila, Josep Mª Batista i Roca, Josep Iglésies i Fort, 
Pere Gabarró, J. A. C. Champion, Eduard Fontserè, Joan 
Coromines, Josep M. de Sucre, Enric Ribas i Virgili i molt 
d’altres.

Gràcies al Butlletí sabem que, el desembre de 1927, 
l’esquí s’organitzà dins del Club per mitjà de la Secció 
d’Esports de Neu;  que el juny d’aquell mateix any, 
Batista i Roca hi donà una conferència sobre Les noves 
orientacions de l’excursionisme;  que el 1928, es consti-
tuí la Secció de Fotografia; que l’any 1930 es crearen, 
dins del Club, “Els Amics del Càmping” embrió de la 
Secció d’Acampada; que el gener de 1932, el Club inau-
gurà el refugi de les Cases del Sitjar a la Molina (3) i 

que, el 13 de març de 1932, visità el nostre local social 
l’aleshores president de la Generalitat de Catalunya, 
Francesc Macià.

Per una entrevista que, Josep Roca, va fer a Joan 
Bert (4) i el testimoniatge de Josep Buch (5), sabem que 
el primer “encarregat” del Butlletí va ser Josep Barrillón 
amb l’estreta i valuosa col·laboració, ben aviat, d’Enric 
Ribas i Virgili que entusiàsticament conduïa la Secció 
d’Estudis. El gener de 1934, segons explica ell mateix, 
passà a “encarregar-se” del Butlletí Joan Bert i Farré –un 
dels directors de la publicació que més temps hi ha 
estat- amb un equip de redactors format per Josep 
Barrillón, Ricard Martín, Camil Puig, Josep Buch, Joan Pi 
i Enric Ribas i Virgili.

Pel Butlletí podem, també, anar seguint -de manera 
ben fidedigna (ho indica a la capçalera)- el “pelegrinat-
ge” del Club, d’aquells i dels successius anys, pels diver-
sos locals socials: el 1924, en un bar del Torrent de l’Olla 
7; el febrer de 1928, en un primer pis del carrer Sant 
Marc 16; el juliol del 1933, al carrer d’Astúries 33, 1r. i 
ja, definitivament, des del juny de 1970, -on som ara- a 
la vuitcentista “torre” del Passatge Mulet, 4.

En aquesta primera etapa (del setembre de 1924 al 
juny-juliol de 1938) es publicaren 151 butlletins (4+147).  

 
1939-1974: 
“Noticiario-circular para los señores socios”
  
Acabada la guerra, a partir del setembre de 1939, 

començà una nova etapa del nostre Butlletí. Amb el nou 
règim vingueren, també, nombroses restriccions. A més 
del canvi, a l’obligatori castellà, de la llengua en què –
sempre- havia estat redactat el Butlletí; s’hagué de fer, 
per la censura imperant, d’altres canvis en la capçalera 
(ometent el nom de MAI ENRERA) i, evidentment, en els 
continguts. 

Sota el nom de CLUB EXCURSIONISTA DE 
GRACIA  s’hi posà NOTICIARIO-CIRCULAR PARA 
LOS SEÑORES SOCIOS i es començà la numeració de 
nou (lamentablement oblidant els 151 números primers 
–corresponents al període de vida del Club durant la 
dictadura de Primo de Rivera, la Monarquia i la II 
República-). Aquesta “anomalia”, que encara avui no 
hem esmenat (continuem numerant la revista MAI 
ENRERA a partir del primer número del període franquis-
ta...), ja la va fer notar un dels socis fundadors del Club, 
Josep Buch, en un petit apunt al “Noticiario-circular” del 
gener-febrer de 1975.

Joan Bert, el fins aleshores responsable del Butlletí, 
hi continuà com a director, això sí, amb la incorporació 
de nous i valuosos articulistes-col·laboradors com  
Alexandre Marcet (“Montus”), Agustí Jolis, Mn. Ignasi M. 
Colomer, Susanna Pierre, Josep M. Madurell, Albert 
Iglesias, Joan Lázaro, Enric Manubens, Josep Buch, 
Miquel Brasó, Evarist Sibis, Francesc Estorach, Josep 
Casals, Jordi Colomer, Enric Font, Antoni Bescós, Albert 
Piera, Jesús Banzo, Joan Cervera, Josep Santacana, Joan 
Codina, August Castelló i Roca, Carles Quintana, Joan 
Coll, Antoni Robert, Rafael Dalmau, Jordi Mir, Josep 
Miracle, Francesc Vallverdú, Ferran Roca, Estanislau 
Torres, Josep Rojas, Josep Voltà, Jordi Sarsanedas, 
Vicenç i Victor Barbé, David M. Aloy, Jordi Ribot, Martí 
Oliver o Cecili Padró entre molts altres. Joan Bert deixà 

Coberta 1924
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la seva llarga etapa al capdavant del Butlletí el desem-
bre de 1964.(6)

A partir del gener de 1965 va ser Martí Oliver i Llobet 
qui assumí la direcció del Butlletí i la corrua de joves i 
nous col·laboradors anà augmentant: Carles Albesa, 
Roger Lloses, Rafael Saperas –pare i fill-, Armand 
Pallarès, Pere Xaus, Josep Roca, Josep Paytubí, Joan 
Cullell, Ramón Ripoll, Josep Castellà o Josep M. Villalba 
Ezcay, per citar-ne els més prolífics. Martí Oliver tingué 
cura de la gestió del Butlletí fins al desembre de 1973.

El Club anava consolidant la seva organització inter-
na i un munt d’activitats i iniciatives: el 1941, es creà el 
GEDE; el 1946, oficialment, la Secció de Muntanya;  el 
1947, les Marxes d’Orientació per Azimuts (Trofeu E. 
Ribes i Virgili); el 1951, els Cantaires Muntanyencs; el 
1953, el GIE;  el 1957, l’agrupament escolta (el Grup 
Novell, més endavant, Agrupament Pere Rosselló); el 
1960, els acampadors promogueren (amb els Rallye de 
l’Amistat) la fraternitat amb els campistes d’un i altre 
costat dels Pirineus; el 1962, es formà el Grup de 
Recerques Arqueològiques (GRA); el juliol de 1963, es 
produeix un fet que –per la seva transcendència futura- 
serà molt important, Carles Albesa i Jordi Ribot fan 
realitat l’”operació M-M” anant del Matagalls a Montserrat 
en menys de 24 hores (emulant la gesta de mossèn 
Jaume Oliveres de l’agost de 1904); l’any 1966, la coral 
edita, amb la casa Edigsa, el seu primer disc: De mun-
tanya, portava per títol; el 1971, es crearen els Petits 
Cantaires Muntanyencs; el 1972, com a hereva de la 
vella Secció d’Estudis, es formà la Secció Cultural; 
començaren les expedicions –organitzades des del Club- 
a grans serralades d’arreu del món (el 1967 l’Expedició 
GEDE a l’Àfrica centreoriental ; el 1968 Alts cims del 
Gran Atles ; el 1971 la Gràcia al Hindukush afganès; el 
1973 dues, les Muntanyes del Hoggar i l’Atles-Sàhara ; 
el 1974 de nou dues, l’ Atles i l’Hoggar ); els periòdics 
cursets d’iniciació i perfeccionament de muntanya, 
escalada, esquí i espeleologia; les anuals i concorregu-
des Travessies Hivernals d’Alta Muntanya amb esquís; 
les expedicions espeleològiques del GIE (campanyes 
d’exploració -1959 a 1963- de la cova d’Anes de Prullans 
i expedicions -1966 a 1973- a les coves de Benifallet o, 
el 1972, a la Piedra de San Martín ); la nostra participa-
ció als actes d’ Homenatge a Mossèn Cinto Verdaguer 
(1952 i 1972), a l’ Any Fabra (1968), a la instauració de 
la Flama de la Llengua  (1968) i a la Setmana del Llibre 
i del Disc de Muntanya que se celebrà, per primera 
vegada, el 1971.

L’any 1972, es complí el Cinquantenari del Club amb 
tot un seguit d’actes –oficials, esportius, lúdics i festius-, 
uns butlletins extraordinaris, una exposició antològica 
sobre la història del Club, un cicle de pel·lícules de mun-
tanya, l’expedició Alpamayo-72 als Andes del Perú, la 
primera Matagalls-Montserrat i, amb el patrocini de la 
FEM,  les Primeres Jornades Nacionals de Medicina de 
Muntanya. Per l’entusiasme i l’eficaç gestió que, en tots 
aquests actes, tingué el llavors president del Club, 
Carles Albesa, alguns –encara- el coneixem com “el 
President del Cinquantenari”.   

L’abril de 1965 s’inicià al Butlletí un nou espai, La 
nostra gent, -que encara avui es manté- a cura, alesho-
res, d’Alexandre Marcet, dedicat a donar a conèixer els 
trets personals i socials d’alguns dels nostres consocis. 

A partir del número 347, d’octubre-novembre-desem-
bre de 1973, el Butlletí ja tornà a estar, tot i ser encara 
immersos en el darrer franquisme, redactat (la capçalera 
i el contingut) totalment en català; amb una petita falta 
ortogràfica, però, a la primera pàgina (hi mancava l’ac-
cent obert a la primera “a” de Gràcia). Aquest error serà 
esmenat, tres números després, el març-abril de 1974. 
En honor a la veritat cal dir que, ja des de finals dels 
anys cinquanta, nombrosos articles del Butlletí -escrits 
en la nostra llengua- hi començaren a ser publicats (6) i 
aquests van anar augmentant, en el seu nombre i a 
partir dels següents números progressivament, fins a la 
completa normalització.

La majoria d’aquests “Noticiari(o)-Circular” van ser 
de periodicitat mensual excepte a partir del núm. 327, 
de setembre-octubre del 1969, que quasi tots passen a 
ser bimensuals i, alguns, trimestrals (aquests, però, són 
amb més quantitat de pàgines, pel que dedueixo que no 
devia ser un problema de falta de col·laboracions ni de 
continguts). 

El gener del 1974 es fa càrrec de la direcció del 
Butlletí Joan Cervera i Batariu –que ja, del 1957 al 1960, 
havia assumit la tasca de president del Club-. Joan 
Cervera transmet al Butlletí moltes de les seves inquie-
tuds i qualitats excursionistes, cíviques, culturals i perso-
nals. Aconseguí que el Butlletí sortís, amb una certa 
“puntualitat”, cada dos mesos; en “Montus” en feia els 
editorials i, també, s’engrescaren a escriure –a més dels 
col·laboradors habituals- molts d’altres: Manuel Arnau, 
Enric Guillera, Antoni Castel, Pere Roca, Jaume Matas, 

Butlletí 1939
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Aurora Vila, Roger Marcet, M. Glòria Vives, Albert Suñé, 
Marià del Rey, Joana Uribe o Josep M. i Pere Rodés per 
citar-ne alguns. 

D’aquells “butlletins” NOTICIARI(O)-CIRCULAR, inici-
ats el setembre de 1939, se’n publicaren fins al novem-
bre-desembre de 1974, 353 números. Si fem cas a 
l’observació feta pel senyor Buch, amb aquest darrer 
número de l’any 1974, s’havia arribat (353+151 de la 
primera etapa) als 504 butlletins socials publicats al llarg 
de la història  de l’entitat.

1975-1982:  MAI ENRERA Butlletí Social 

A partir del nº 354, de gener-febrer de 1975, el 
Butlletí recuperà –com a subtítol, sota el nom de Club 
Excursionista de Gràcia- el seu nom històric: “MAI 
ENRERA” Butlletí Social. Aquesta denominació a la 
capçalera es mantindrà fins al número –sense numerar- 
de juliol-agost de 1984.

En Joan Cervera, amb el seu estol de col·laboradors, 
continuà sent-ne el director fins al desembre de 1977. 
La continuïtat i periodicitat, bimensual, es mantingué. 
Juntament amb la recuperació de la històrica capçalera, 
noves iniciatives es van fer presents: amb el número de 
gener-febrer de 1975 s’inicià un nou espai al Butlletí, les 
Cròniques literàries, col·laboracions diverses (al llarg de 
tot aquell any) d’ intel·lectuals, escriptors, historiadors, 
etc. del país –Estanislau Torres, Jordi Llimona, Maurici 
Serrahima, Josep Iglésies, Maria Aymerich, Joan Triadú-. 
S’establí, així mateix el Premi literari “Joan Bert” (el pri-
mer corresponent a l’any 1974 i amb –crec-, fins l’any 
1989, 16 edicions més) per guardonar –a criteri d’un 
Jurat format pel director i exdirectors del Butlletí- el 
millor article publicat al nostre portaveu al llarg de l’any 

anterior. Un dels socis fundadors del Club, Josep Buch, 
encetà també, a partir del Butlletí de setembre-octubre 
de 1975, l’ espai De la meva motxilla on, fins a finals del 
1980, en successius articles ens anà parlant dels seus 
records i vivències.

Coincideix, aquest període, amb una etapa de força 
dinamisme i activitats al Club, coincidint amb el que 
podríem anomenar “època daurada” de moltes, noves i 
innovadores iniciatives i activitats (culturals –amb el nai-
xement del Grup Xàfec de teatre-; les campanyes espe-
leològiques del GIE -com la que a la zona de Torla 
desenvoluparen, del 1972 al 1978, amb el nom d’ 
Arañonera-; la continuïtat en les expedicions: Himàlaia-75 
conjunta amb la UEC, Saraghrar 77 amb la UEC i el CMB, 
Gran Atles Marroquí 78, Hoggar 80, Gran Atlas 80 amb 
esquís, Andes cordillera blanca 80, Operació Pamir 81, 
Islàndia 82-Vatnajökull ; la coral -continuant i, fins i tot 
incrementant, els seus actes i concerts-; una molt bona 
iniciativa, el 1981 neix -per a viure, amb un intens acti-
visme, durant uns anys- la Secció d’Ecologia). Un bon 
nombre de socis s’animaren a escriure al Butlletí amb 
una gran capacitat, desig i voluntat d’explicar els seus 
coneixements, gestes i idees: Ferran García i Fària, 
Roger Lloses, Joan Alarcón, Josep M. Guillaumet, Eduard 
Doria, Toni Vives, Roger Marcet, Eduard Miret, Albert 
Gómez, Miquel Bota, Josep Pérez o Jaume Cerdà per a 
citar, només, aquells que més sovint hi col·laboraren.

L’any 1976 s’esdevé l’any del Centenari de l’Excursio-
nisme Català i el nostre Butlletí no en podia quedar al 
marge, s’envià una enquesta -relacionada amb el pre-
sent i el futur de l’excursionisme a casa nostra- als dife-
rents Premis d’Honor de les Lletres Catalanes i les res-
postes s’anaren publicant, al llard de l’any, en els butlle-
tins (Jordi Rubió i Balaguer, Joan Oliver, Francesc de B. 
Moll, Salvador Espriu, Manuel Sanchis i Guarner, Joan 
Fuster, Josep M. Batista i Roca i Lluís M. Xirinacs en foren 
eminents col·laboradors ocasionals). 

Butlletí 1925

Butlletí 1924
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La segona meitat d’aquells anys setanta va ser, per 
al nostre país –i els socis del “Gràcia” (i el mateix Club) 
no en podíem ser aliens-, una etapa de grans mobilitza-
cions patriòtiques, socials i polítiques davant les noves 
perspectives i esperances que la fi (al llit) del dictador i 
l’evolució (l’anomenada transició) del vell i caduc règim 
presentaven. Molts socis actius del Club eren, també, 
compromesos militants en moltes d’aquelles –algunes 
encara prohibides i reprimides- organitzacions, manifes-
tacions i accions reivindicatives.  Recordem les Marxes 
de la Llibertat (la primera, l’estiu de 1976) on el nostre 
consoci Ferran Garcia i Fària –un dels més actius “cap-
taires de la pau” que feien costat a Xirinacs- hi tingué 
un destacat paper; la recuperació popular de les Diades 
de l’Onze de Setembre (1976); el Congrés de Cultura 
Catalana (1976-1977); el suport a la nostra cultura i al 
naixement del diari AVUI (1976) -el primer en català des 
de la fi de la Guerra Civil-; la recuperació de les 
Institucions d’autogovern amb el retorn del President 
Tarradellas (1977); les primeres eleccions parlamentari-
es (1977); l’Estatut d’Autonomia (1979); la implicació i 
participació activa del Club en l’ Assemblea Democràtica 
de Gràcia  dins l’ Assemblea de Catalunya (1971-
1977);... bona part d’aquesta història del país la podem 
anar seguint, també, al nostre Butlletí –algun cop, 
“entre línies” i en d’altres, amb valents i raonats articles 
i editorials-.

El gener de 1978 es va fer càrrec de la direcció del 
Butlletí Joana Uribe, formant equip amb Pere Lagranje 
(fins al febrer de 1979), Enric Ripoll i  Pere Rodés (des 
del juliol de 1980). A partir del Butlletí de gener-febrer 
de 1982 es produí un relleu en la direcció de la publica-
ció, Pere Rodés passà a ser-ne el director i, la que fins 
aquell moment ho era, Joana Uribe, passà a formar 
part, amb Joan Alarcón, de l’equip de redacció.

En aquesta etapa, des del gener de 1975 fins al 
desembre de 1982, es publicaren 41 butlletins tots ells 
de periodicitat bimensual (545 des de l’aparició del pri-
mer, el setembre de 1924). El Butlletí era, amb la seva 
puntual continuïtat i la qualitat en els continguts, una 
mostra més del bon moment i del dinamisme del Club.

 
(Continuarà al proper número)

NOTES.-

1.- Aquests 4 primers números portaven, emparant el 
Butlletí, una coberta de cartolina amb el títol 
BUTLLETÍ del Grup Excursionista MAI ENRERA i un 
dibuix. A partir de l’obligada traducció del nom, l’oc-
tubre de 1924, aquest es canvià “oficialment” a la 
primera pàgina però per a la distribució interna de la 
publicació, entre els seus membres i les entitats ami-
gues, es continuà utilitzant la coberta amb el nom –
en català- original del Grup i amb un dibuix diferent 
en cadascuna d’elles. Aquest fet confirma el rebuig i 
la revel·lia dels seus associats davant la imposició 
governamental.      

2.- Independentment dels estudis generalistes: Enciclo-
pèdia de l’excursionisme de Josep Iglésies (2 volums), 
Editorial Dalmau, Barcelona 1964 i 1965; la Història 
de la premsa catalana de Rafael Tasis i Joan Torrent, 
Editorial Bruguera, Barcelona 1966 o el Diccionari de 

l’excursionisme català de Jaume Fernández, 
Enciclopèdia Catalana, Barcelona 2001; tenim l’arti-
cle, més específic, del nostre consoci Carles Albesa, 
“MAI ENRERA”, Butlletí amb esperit polèmic publicat 
al MAI ENRERA núm. 372, gener-febrer de 1978, pàg. 
5 i 6.

3.- El refugi de la Molina, als baixos d’un gran casal de 
les Cases del Sitjar, estava llogat pel Club conjunta-
ment amb la Secció d’Esports de Neu del Grup 
Excursionista de l’Orfeó Gracienc (Nota al Butlletí del 
CLUB EXCURSIONISTA DE GRÀCIA núm. 84, de 
gener-febrer de 1932, pàg. 12). El febrer de 1940, es 
renovà el Contracte d’Arrendament, ja només, entre 
el Club Excursionista de Gràcia i el propietari de l’edi-
fici (Arxiu de documents del Club Excursionista de 
Gràcia. Arxivador: Refugi de la Molina).

4.- Josep Roca, Petita història del “MAI ENRERA”, conver-
sa amb en Joan Bert. Club Excursionista de Gràcia, 
MAI ENRERA Butlletí social núm. 400, setembre-
octubre de 1979, pàg. 69 i 70.

5.- Josep Buch i Parera, Els primers passos del Grup 
Excursionista MAI ENRERA. Club Excursionista de 
Gràcia, MAI ENRERA Butlletí social, gener-febrer de 
1982, pàg . 3 a 6.

6.- En un moment de clara reprensió lingüística, qualse-
vol oportunitat s’utilitzava per mostrar que, malgrat 
tot, la llengua seguia viva; eren uns veritables actes 
de resistència. Així, amb motiu del centenari del nai-
xement de Joaquim Ruyra -al nostre Butlletí núm. 
201, de setembre-octubre de 1958- diverses col-
laboracions ja es publicaren en català. 
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EL RAPTE DE LA MORENETA
Koki Gassiot i Pintori

any 1956, la comunitat escaldora-excusionis-
ta, va instal·lar una imatge d’alumini de la 
Mare de Déu de Montserrat al cim del Cavall 
Bernat en substitució de la de pedra, molt 
malmesa per l’oratge, col·locada onze anys 

abans: … es feu una crida per recollir objectes d’alumini 
per fondre, com per exemple cantimplores, plats, gots, 
forquilles, escudellòmetres, etc. I fou tanta l’aportació 
rebuda que àdhuc sobrà material per les medalles com-
memoratives (…). La imatge la va fer un bon escultor1 
(…) aquests treballs foren fets gratuïtament.2

Des dels seus orígens i fins als anys 70 la comunitat 
excursionista, alpinística i escaladora catalana estava 
constituïda bàsicament per persones provinents de les 
classes mitjanes i menestrals autòctones del país. 
Durant la dictadura del 1939-75 l’excursionisme navega-
va encara en la nebulosa del postromanticisme, del 
folklorisme i dels valors tradicionals lligats a la terra. Els 
seus referents ideològics anaven des de mossèn Cinto3 
a Thor Heyerdhal4, Baden Powell5, mossèn Batlle6 o 
Pompeu Fabra. La influència del catolicisme, amb les 
característiques pròpies del nacionalisme català, eren 

més que notables. Es vivia en un ambient de resistència 
cultural catalana barrejada amb una convivència cohabi-
tativa amb el franquisme més tolerant i permeable. 
L’excursionisme era una de les vàlvules d’escapament de 
la societat petit burgesa catalana, sense cap esperit 
revolucionari, que esperava pacientment l’evolució sistè-
mica social permetent-se, tant sols, alguna manifestació 
reivindicativa cultural o rebequeria estandàrtica: cantar 
una cançó, ballar una dansa o hissar una bandera. 

L’església catòlica va esdevenir un espai refugi 
d’aquest espectre social7 on l’excursionisme se sentia 
especialment còmode. Misses, pessebres, mares de 
Déu, creus de cim, benediccions i altres formaven part 
del dia a dia de l’excursionisme, de la seva litúrgia, de la 
seva imatgeria; de forma més que normal. Com a exem-
ple val a dir que escaladors i esquiadors, més que mati-
ners, coordinaven les seves activitats alpinístiques amb 
les obligacions religioses i l’església, complaent, organit-
zava misses en hores nocturnes per facilitar l’activitat 
esportiva sense perjudici de les obligacions catòliques 
dominicals. 

L’excursionisme se sentia especialment a gust en la 
reivindicació cultural catalana, i en la història i geografia 
nacional. Determinats indrets, com el Canigó o el Pi de 
les tres branques, convertits en fetitxes; així com la sar-
dana, la música tradicional, les corals, els esbarts, la 
història comtal (Borrell, Arnau, el Pilós, en Jaume…). 
Mort el dictador, l’excursionisme tradicional, semblava 
molt poc obert al canvi i haver-se de continuar desenvo-
lupant sense ensurts, com ho havia fet en l’últim segle, 
després de la seva aparició com un fenomen propi i 
característic de la Catalunya més conservadora i tradici-

Escalador amb la Moreneta de llauna al cim del Cavall Bernat, l'any 1965. 
Foto: Google

1 Sense informació d'aquest escultor… Venanci Lopez de Caballos 
en va fer l'anodització.

2 Història d'una pedra. Josep Barberà i Suquè, Edició de Vèrtex 
(FEEC) 1985.

3 Jacint Verdaguer (1845/1902) poeta; autor de "L'Atlàntida" i 
"Canigó".

4 Aventurer protagonista del viatge de la "Kon Tikki" que va traves-
sar el pacífic amb el rai que portava aquest nom.

5 Robert Stephenson Smyth Baden-Powell, tinent general de l'exèr-
cit britànic, escriptor i, sobretot, conegut per ser el fundador del 
moviment escolta mundial (Boy Scouts).

6 Antoni Batlle i Mestre, sacerdot i pedagog català que es convertí 
en el gran impulsor del l'escoltisme a Catalunya.

7 És important recordar que, de la mateixa manera, els primers 
moviments obrers de la dictadura van trobar refugi en l’església 
catòlica; especialment en les parròquies dels barris obrers.
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onal desenvolupada a finals del XIX després de les des-
ventures carlistes8.

L’any 1987, una o diverses persones van fer desapa-
rèixer la “Moreneta” de llauna ancorada al cim del Cavall 
Bernat. Poc després es va fer córrer el rumor que s’havia 
demanat un rescat, absolutament desorbitat, per aques-
ta talla d’alumini amb l’amenaça que si no es feia efectiu 
la verge seria violada. Totes les sospites d’aquests fets 
van recaure en algun dels grups d’escaladors habituals 
del refugi de Sant Benet, tot i que ningú es va atrevir a 
formular una acusació directa. Passat un temps l’escul-
tura es va trobar en una de les canals que neixen als 
peus de la coneguda agulla de roca: semblava evident 
que algú l’havia fet estimbar des del mateix cim. Josep 
Barberà9 va preocupar-se del seu rescat i avui en dia és 
conservada i exposada a Sant Cugat en el museu10 fami-
liar creat per aquest mateix excursionista.

No és d’estranyar que la desaparició i presumpte 
rapte de la Moreneta de llauna generés una profunda 
indignació i malestar en la comunitat excursionista més 
conservadora de l’època que va considerar aquesta acció 
una bretolada inadmissible… Però era evident que els 
actors d’aquests fets no podien ser altres que escaladors 
que formaven part de la pròpia comunitat, escaladors 
segurament coneguts, segurament reconeguts i, segura-
ment, amb els seus propis números de soci d’alguna 
entitat excursionista i carnet i assegurança de la FEEC. 

A finals dels anys 70, l’excursionisme començava a 
deixar de ser un fenomen bàsicament petit burgès per 
convertir-se en quelcom més transversal. El que s’ha 
anomenat “estat del benestar”, la “societat de consum”, 
l’accés de les classes treballadores al lleure i a un nivell 
d’ingressos superior fruit de la pau freda posterior a la 
2a Guerra Mundial a Europa i Nord-amèrica (el “primer 
món”) va permetre l’accés a l’excursionisme de persones 
que, per classe social, fins a aleshores ho havien tingut 
molt difícil.

L’excursionisme deixa de ser privatiu de viles mitja-
nes i barris barcelonins com Gràcia, Horta, Sants i l’Ei-
xample. El moviment comença a córrer de manera 
ràpida, i pràcticament descontrolada; per Nou Barris, el 
Carmel, Bon Pastor, el “Xino”, Santa Coloma, el Baix 
Llobregat i tot el cinturó industrial de Barcelona. Els fills 
de la immigració arribada a Barcelona en l’època del 
“Desarrollismo11”, que van compondre les noves classes 
treballadores, es varen abocar a la muntanya a la recer-
ca d’un espai de desenvolupament personal.

Va ser mitjançant l’excursionisme, entre d’altres, que 
el jovent d’aquesta nova classe social (la classe treballa-
dora, bàsicament immigrant) va poder manifestar-se al 
seu entorn. Aquests nouvinguts van aparèixer amb força 
i empenta cridant: som aquí, també volem formar part 
d’aquest món, volem ser tinguts en compte i valorats. 
L’espeleologia més esportiva va ser un dels receptors 
d’aquesta nova sang. Però l’escalada en roca, més indi-
vidualisme i amb unes exigències econòmiques més 
modestes, va ser on aquest desembarcament es va notar 
més. L’alpinisme i l’esquí, econòmicament molt més exi-
gent, va quedar pràcticament reservat a les classes més 
benestants.

A principis dels 80 l’escalada en roca, i més endavant 
l’escalada esportiva, amb tota la influència de canvi arri-
bada des dels Estats Units i, posteriorment, de França es 
va precipitar a la revolució. La competitivitat individual, 
la possibilitat d’enfrontar-se directament, el fet què la 
mesura de l’èxit pogués estar en les capacitats personals 
i no en les econòmiques va possibilitar la incorporació 
d’aquest nou contingent d’excursionistes. Els qui havien 
estat considerats uns “out siders” van començar a liderar  
l’escalada catalana i d’un salt van passar per sobre dels 
escaladors de classe mitjana, massa llastrats en els refe-
rents del seu passat, i els van avançar 15 anys sense ni 
tant sols recolzar-se en la seva esquena.

Van caviar les sabates, van canviar els pantalons, van 
desaparèixer els cascs. Els arnesos es van fer de mig 
cos. La llengua espanyola va obtenir el seu espai. Als 
refugis van desaparèixer les guitarres i la música folk i el 
seu lloc el va ocupar les platines de casset que bramaven 
Hevy Metal i música Punk. Els trens i autocars, autèntics 

8 El moviment carlista va tenir gran influència a la Catalunya rural i 
va generar tres guerres civils a les Espanyes que van provocar 
durs enfrontaments, militars i civils, entre la població. La guerra va 
ser molt activa a Catalunya, Aragó i València (zona del Maestrat) 
i, molt especialment, Euskadi.

9 Josep Barberà i Suqué va realitzar durant anys la coneguda com a 
"Operació Montserrat" escalant totes i cadascuna de les roques i 
agulles d'aquest massís. Ha escrit diversos llibres i va ser l'impul-
sor i fundador del "Grup Cavall Bernat" i dels seus "Cavallistes".

10 Actualment aquest museu es troba tancat per dificultats de finan-
çament i no es obert a visites.

11 Es va anomenar així a l'època de gran desenvolupament industrial 
de la dictadura franquista que va generar grans moviments migra-
toris cap les grans capitals industrials de l'estat espanyol.

En Husa ascendint a la Gesam de Patriarques.
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Escultura de la Mare de Déu de Montserrat que presideix, actualment, el cim del Cavall Bernat. Foto: Google 
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“meeting points” de la comunitat excursionista es van 
abandonar i els escaladors van optar per les furgonetes 
R412 primer i les Citroën C15 més endavant. Els noms 
clàssics de les noves vies (Aresta Brucs o Esperó Nord-
oest) van ser substituïts per noms cada cop més provo-
catius i esbojarrats. La cultura hippy13 va donar lloc al 
hardcore14. 

La convivència als refugis es va complicar: l’excursi-
onisme més tradicional era incapaç d’entendre aquesta 
nova manera de relacionar-se més “arrabalesca” 
d’aquests nous escaladors: els anomenaven “frees” o 
“freeques15” per la seva preferència per l’escalada lliure 
(free) i el seu rebuig a l’escalada artificial. I aquests, 
se’n en fotien d’aquest excursionisme més “pijo” 
posant-li el malnom de “kumba” per la tendència malsa-
na que tenia de cantar aquesta cançó16 en els focs de 
camp. La nova tendència portava a escoltar Led 
Zeppelin17 o La Polla Records i relaxar-se amb les melo-
dies de Pink Floyd entre vapors de cànnabis magrebí.

Malgrat tot, la muntanya ha estat sempre una gran 
escola de desenvolupament personal. Els joves d’aques-
ta nova classe treballadora van anar trobant el seu lloc 
en la societat. L’excursionisme va funcionar com un gran 
ascensor social i, junt amb els canvis que es van produ-
ir a tota la societat, va ajudar a transformar aquesta en 
classe mitjana; tancant el ventall econòmic i reduint la 
desigualtat en un procés de socialització que es va 
desenvolupar fins al seu brusc final a la crisi econòmica 
del 2010.

Però els ferrenys intrèpids escaladors frees de barri-
ada vivien també amb la fantasia sexual d’aconseguir 
“follar-se” una kumba18. Moltes d’aquestes fantasies es 
van fer realitat i d’aquestes se’n van desenvolupar pare-
lles i fills. Aquest contacte convivencial va anar diluint 
diferències. Kumbayons, persones d’origen més benes-
tant, van aprendre a conviure i relacionar-se amb els 
freeques més postproletarials. Amb els anys van com-
partir cordades, carmanyoles, cantimplores i hectolitres 
de cervesa en les barres dels bars més remots de la 
geografia catalana. Des de la desconfiança d’origen van 

passar a dormir junts a les mateixes tendes, a les matei-
xes hamaques, a les mateixes vaumes i bivacs. I apren-
gueren a compartir ascensions, planificar expedicions i 
assumir fracassos. 

L’excursionisme actual, del segle XXI, es va construir 
sobre aquests fonaments d’integració entre les classes 
treballadores i mitjanes, fortificant el país i desenvolu-
pant una  societat més moderna, oberta i tolerant; més 
lliure de prejudicis de classe, d’origen i d’identitat.

Malauradament, aquest procés no va estar lliure de 
pèrdues, decepcions i desenganys. Alguns, masses, ens 
van deixar massa joves, massa bons, massa ràpid.  
Accidents de muntanya, de circulació, de treball, malal-
ties i drogues van deixar-nos, als qui vam viure aquells 
anys, vuits a l’ànima que encara no sabem omplir i que 
malgrat els anys ens deixen en el dol i l’enyorança. No 
me’n puc estar de recordar-ho.

I la Moreneta de llauna? 

En va ser una víctima colateral d’una explosió de 
força i energia en uns anys 80 que ens van canviar el 
nostre petit món, vida al cent per cent! Una energia vital 
que va impulsar l’excursionisme al que és avui en dia, 
capaç de cohesionar i empènyer la societat catalana 
construint i desenvolupant la seva part en la teranyina 
global: una escalada apassionat, un alpinisme recone-
gut, un excursionisme que acompleix la seva funció 
construint-se i evolucionat cada dia. La Moreneta de 
llauna, el seu rapte i desaparició serà per mi el referent 
icònic d’aquells anys tant convulsos i transformadors que 
han cimentat l’actual paper que assumeix i desenvolupa 
l’excursionisme com a escola de creixement personal, 
educació col·lectiva intergeneracional i transformació 
social interclassista. 

12 Els famosos "quatre llaunes".
13 El moviment hippie va ser un corrent de contracultura que va 

néixer als Estats Units durant els primers anys de la dècada del 
1960 i que posteriorment es va estendre per tot el món. La parau-
la hippie, derivada de hipster, s'utilitzava originàriament per des-
criure als beatniks que s'havien traslladat al districte de Haight-
Ashbury, a San Francisco. Van heretar els valors contraculturals de 
la generació beat i crearen les seves pròpies comunitats (les 
comunes), promogueren el rock psicodèlic, foren partidaris de la 
revolució sexual i prenien drogues com el cànnabis i el LSD per 
explorar estats alternatius de la consciència (viquipèdia)

14 L'origen de la paraula "Hardcore" ve del gènere cinematogràfic de 
pornografia dura i extremadament explicita. A final dels 70 s'uti-
litza també pel gènere musical derivat del punk-rock dur (o 
extrem). També donà lloc a referents culturals entre l'under-
ground i l'alternativisme sempre amb el referent de l'extremisme 
i la duresa. Relacionat amb també l'Ska i l'estètica Skin.

15 No te res a veure amb l'accepció "freaky" actual que ve de mons-
tre i vol significar estrany, "raro" i/o inadaptat.

16 Referència a la cançó afroamericana "Kumbayà" adaptada i popu-
laritzada per Xesco Boix en el influent disc "Festival Folc" de l'any 
1967. 

17 "Stairwais to heven" va ser un dels himnes d'aquella generació.
18 En aquells anys els sexisme imperant feia que fossin encara molt 

poques les escaladores, el perfil era bàsicament masculí. 

2.Els Expoliteds va ser un grup d'escaladors de gran infl uència en el 
Montserrat dels 80. Deuen el seu nom a una banda de hardcore-punk 
d'Edimburg. Es varen caracteritzar per un estil d'escalada extremista 
i molt radicalitzat en assumir la difi cultat, entre les seves primeres 
destaca "Libertad provisional" a la paret de Diables. El grup de mú-
sica ska d'estètica red-skin Decibelios els hi va dedicar aquesta can-
çó. Hi ha una versió en vídeo a youtube: https://www.youtube.com/
watch?v=9P1z2zuaing
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HE FET EL CIM 

Blanca Munt Gutiérrez

f, que difícil i quina por que em fa  trobar-me 
davant d’un full en blanc com aquest!  No sé 
com començar! Potser fent les presentacions?

Hola Diari, fa només unes hores t’he com-
prat a la papereria de sota de casa  perquè 

vull ser el teu amic i vull que tu siguis el meu confident. 
Tu seràs un testimoni silenciós de la meva adolescència. 
Sí, sóc un adolescent de 13 anys i he acabat 2n  d’ESO 
a l’Institut. El curs que ve faré 3r i hauré d’estudiar un 
munt! Sí, sí, sóc un xaval amb les hormones que van 
com una moto pel meu cos, em fan sentir insegur, 
estrany, impacient. Quan em miro al mirall em veig lleig 
perquè la meva cara comença a assemblar-se a un 
camp  de golf; que si ara un gra a la galta, un altre a la 
barbeta i un amb molta mala bava, a la punta del nas.

A l’insti em diuen que sóc tímid i vergonyós. Els 
meus companys són uns idiotes però tenen raó perquè 
quan veig la Clara em poso vermell com la salsa de 
tomàquet i començo a suar com un poll.

Tinc un gran amic i molt especial, el meu violí. Des 
de fa vuit anys l’estudio en una escola de música a prop 
de la Sagrada Família i de moment vaig traient bones 
notes. És molt xulo tocar aquest instrument i sentir que 
la música que faig sonar m’emociona i em transporta  
en una tercera dimensió. Amb ell vaig a tot arreu, no el 
deixo mai a casa, excepte quan  vaig a nedar a la pisci-
na.

Com un bon adolescent que sóc, m’encanta connec-
tar-me al facebook per a tafanejar o comentar rucades 
i m’entusiasma veure els partits de bàsquet amb el meu 
pare mentre la meva germana petita s’enfada perquè la 
mare la porta a dormir. Em sento únic però perdut en 
aquest món a tope de gent i tanta crisi econòmica. Què 
serà del meu futur que és ara? Necessito urgentment 
trobar el meu camí.  

Bon dia diari. Són les 7h del matí i estic a punt de 
començar  una gran “aventura”. Això m’ha dit el meu avi 
fent-me l’ullet amb la seva mirada plena de simpatia i 
joventut. D’aquí a pocs  dies serà el meu aniversari  i el 
meu avi em regalarà  una sorpresa molt especial. Però 
m’he d'espavilar  perquè aquesta l’he de buscar i trobar 
jo  a partir d’aquest moment. L’avi em farà de guia i de 
mestre i jo intentaré seguir les seves passes per a no 

perdre’m. Què serà aquest regal? Ni idea, però això em 
mola.

De moment ja tinc preparada la motxilla; un sac, dos 
bastons, ulleres de sol, botes, un parell de mudes, un 
frontal, raspall i pasta de dents, un barret amb visera, 
quatre entrepans per passar el dia, uns ganyips de pro-
pina, cantimplora plena i un “quina por. A on anirem?“. 
La crema de sol crec que la porta l’avi. Llàstima que el 
violí no me’l puc endur perquè diu l’avi que no cal per-
què ocupa lloc i no el necessitaré. Quina pena! Això sí, 
a tu diari i amic,  sí que et portaré amb mi perquè neces-
sito que estiguis al meu costat.

No m’ agrada gaire la idea d’anar a caminar per la 
muntanya. Mai m’ha agradat estar rodejat de natura 
perquè em fa sentir petit, vulnerable i insegur enmig 
d’un ambient incomunicat i silenciós. Recordo que quan 
era més petit i m’havia d’aixecar d’hora per anar a esqui-
ar em feia molta mandra i només desitjava que arribés 
la nit per tornar-me a ficar al llit calentet. I quin fred que 
sempre passava mentre feia cua per pujar al telecadira 
i quina por quan baixava esquiant perquè els que corrien 
més que jo em feien perdre l’equilibri i provocaven que 
caigués damunt la neu freda i humida. 

Quin rotllo anar a la muntanya. Ja m’està agafant 
urticària només de pensar en com n'és d'empipador 
suar, passar set, gana i que les cames facin figa quan no 
pots ni respirar de cansat que estàs. Però anar amb el 
meu avi segur que serà una experiència única  i especi-
al perquè ell és així, especial i únic, un enamorat de la 
muntanya. I un savi. 

Ja ho tenim tot a punt per a iniciar les primeres pas-
ses cap a l’aventura! Em sento com un Harry Potter, però 
català!

Estic marejat com una sopa. Com sempre, quan vaig 
a la muntanya em poso psicològicament malalt. Això no 
està fet per a mi. Estaria millor a casa xatejant amb els 
meus amics, que en aquest poble antic i tan tranquil. 
Quin rotllo! Per què hauré acceptat  aquesta idea d’anar 
a la recerca d’una aventura a la natura? Estem al Refugi 
de Pere Sidró a Talltendre, un poblet mini amb una 
església romànica i on sembla ser que els seus naps són 
famosos a Catalunya. Aquest refugi  és una antiga casa 
de pagès i  fa molts anys va ser un refugi de contraban-

II PREMI DEL CONCURS DE RELATS DE MUNTANYA 
DE LA FIRA DE MUNTANYA DEL COLLSACABRA, 2013.

Cim del Puigpedrós. Foto: Toni Vives
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distes. Per dinar l’avi  ha demanat trinxat i peus de porc 
amb naps i jo no he demanat  perquè no tinc gana i no 
m’aguanto dret.  Ara estic estirat a la llitera i amb 
poques ganes de parlar amb tu. Miro al sostre i veig 
unes bigues de fusta.  També he vist un rellotge de peu 
molt antic. 

Ho sento amic però no sé què em passa perquè no 
tinc ganes d’escriure més. Estic cansat només de pen-
sar que demà iniciarem la caminada cap al refugi de 
Cap de Rec. Quina mandra!

A les 6 del matí un gall molt simpàtic m’ha despertat 
amb el seu cant ridícul. Què pesat aquell animal. Jo 
volia dormir un parell d’hores més! 

Durant les 5 hores que hem estat caminat, l’avi m’ha 
preguntat unes 20 vegades per què estava tan empipat 
i malhumorat. Jo no li he respost perquè no tenia ni 
ganes ni forces per fer-ho. Fins que no hem arribat al 
Refugi de Cap de Rec no m’he començat a animar. L’avi 
em coneix molt bé perquè sap que unes patatones i 
unes olivetes amb un refresc  m’aixequen l’ànim i em 
fan sentir millor. Hem dinat sopa de farigola i bistec amb 
xampinyons. He tingut la impressió que m’he menjat un 
tros de muntanya. Després hem caminat pels voltants 
d’una esplanada molt xula i verda. A l’hivern aquest lloc 
es transforma en una  estació d’esquí nòrdic. 

És bastant maco aquest lloc i quina pau que s’hi 
respira. El que no m’agrada gens és que hi ha molta 
gent  per tot arreu. És clar, estem a  la primera setma-
na d’agost.

Un parell d'horetes més tard  hem continuat cami-
nant  fins al Refugi de la Pera. Hem trigat en arribar-hi 
unes 4 hores. Aquest lloc també és una estació d’ esquí 
nòrdic a l’hivern. Després de sopar una sopa calenta i  
una truita de patates (què bé, m’he lliurat de menjar els 
espinacs de la mare!)  hem anat a l’habitació de  “luxe”: 
unes lliteres de dos pisos i un munt de gent descansant.

Estic tan cansat que no puc  escriure ni  “mu”. Bona 
nit.

Això  ja comença a posar-se interessant perquè 
quan m’he llevat aquest matí l’avi m’ha dit que ens 
quedaríem per la zona fins demà. De moment s’ha aca-
bat caminar  tantes hores. Què bé, no pujarem al Pic 
del Perafita. Descansaré tot el dia. 

He observat que el refugi sembla com una petita 
ermita. És petitó i acollidor.

Després d’esmorzar l’avi m’ha portat a uns estanys 
molt interessants a on hem fet un pic-nic. Són dos 
estanys: l’Estany superior de la Pera i l’Estany petit. El 
primer és molt gran i quan l’he vist m’han vingut ganes 
de banyar-m'hi però no ho he fet perquè no he portat el 
banyador i, és clar, no em banyaré en calçotets, quina 
vergonya! He posat un peu a l’aigua  gelada i m’han 
vingut a fer pessigolles uns peixos molt petits de color 
marró. M’ha impressionat la vista que hi ha des d’aquest 
lloc: una vall verda, boscos de pi negre, roques de gra-
nit, corriols d’ aigua i un salt d’aigua molt maco. Els pics 
de la zona tenen formes arrodonides i d’una altitud infe-
rior per causa de l’erosió de les glaceres quaternàries 
(segons m’ha explicat el meu avi). He vist que el Pic de 
Monturrull té un color vermellós molt bonic, sobretot 
quan el Sol es pon. Quan tornàvem al refugi, quasi era 
fosc, hem vist uns cavalls de raça hispanobretona que 
estaven pasturant. Tenien un front ample, un pelatge 
rogenc i potes curtes i musculoses. 

M’ha passat una cosa molt curiosa mentre anàvem 
caminant per un bosquet de pi negre. Com que tenia 
ganes de fer un pipí,  m’he camuflat pel bosc perquè 
ningú em veiés. De sobte he notat que algú em mirava. 
Tenia la impressió que podia ser un monstre terrorífic 
que em volia menjar i, és clar, m’he espantat. 

M’hi he fixat més bé i he vist que la bèstia era com 
una  gallina molt gran, amb el bec blanc i celles verme-
lles, plomatge marró o gris fosc amb taques blanques i 
quan s’ha espantat al veure’m s’ha posat a córrer i a fer 
saltirons per volar. He explicat al meu avi el que havia 
vist i m’ha dit que havia tingut molta sort perquè era un 
gall fer, una espècie molt difícil de veure.  De seguida he 
pensat un desig per si de cas se’m compleix però  aquest 
no te l’explicaré, ho sento.

Quan hem arribat al refugi ens hem rentat. Hem 
sopat pa amb tomàquet i formatge de serrat d’ovelles 
artesà que els cuiners del refugi han comprat a 
Menarges. Ni idea d'on és aquest poble! Ara que hi 
penso, crec que ha estat un dia bastant interessant. No 
ha estat malament. 

Me’n vaig a dutxar i a dormir que estic una mica 
cansat  però més content que ahir.

Avui no m’ha despertat cap gall empipador però sí el 
soroll d’uns excursionistes que es preparaven per mar-
xar, entre ells, el meu avi, que amb un somriure m’ha dit 
que avui seria un altre dia especial. Destí: Refugi de 
l’Illa, 5 horetes més o menys.

Després d’esmorzar un altre cop llet amb pa i format-
ge  hem  caminat per uns senders  i uns paisatges molt 
macos.  A mig camí hem menjat un entrepà i hem des-
cansat estirats en una clapa de gespa salvatge i mentre 
mirava  al cel he vist uns ocells volant molt de pressa. 

Potser m’estaven intentant comunicar que alguna 
cosa no anava bé? Doncs sí, al cel s’estaven formant uns 
nuvolots enormes, Cumulus Congestus, segons el meu 
avi. Aquests núvols tenien un gran volum i tantes formes 
que he aprofitat l’ocasió per deixar volar la imaginació. 
He vist un cap de drac, un cavall amb ales, un lleó molt 
enfadat i un petit geni  amb el seu barret gran en forma 
de caputxa. També he vist  una Sílfide en forma de 
papallona. 

-S’haurà enfadat aquest personatge amb mi perquè 
no m’agrada la muntanya? Segur que ha convocat les 

Perafi ta. Foto: Pere Vicenç Planas
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forces del mal en forma de tempesta per fastiguejar-me. 
He pensat.

Efectivament s’estava preparant una gran  tempesta 
i he pensat que de vegades jo també em comporto com 
una tempesta quan m’ enfado amb els pares o els amics. 
Coses de l’edat. Hem hagut de forçar la marxa perquè el 
cel estava a punt de descarregar un munt de litres d’ 
aigua sobre els nostres caps. Llamps i trons!

Aquests últims 7 km han semblat  una veritable 
marató. Per fi, salvats, hem arribat al Refugi de l’Illa en 
el mateix moment que descarregaven les gotes d’aigua 
amb una força exagerada.  Aquest és un refugi allargat 
i fet amb pedra granítica de la zona. Queda ben bé 
camuflat. Estem a 2.510 m d’altura. Quin vertigen! Ah, 
em sembla que som a Andorra!

Quin refugi més estrany. No hi ha cap guarda, cap 
lavabo amb dutxa ni cap bar per menjar formatge. No hi 
ha res més que unes lliteres de ferro, una llar de foc 
amb  una escombra i una pala, una taula i uns bancs de 
fusta. Què cutre!

Quan hem començat  a preparar el sopar (pa amb 
fuet i una poma) hem sentit un soroll de tempesta bar-
rejat amb unes veus humanes que reien i cridaven. I 
quin  ensurt  quan han entrat al refugi. Tan  tranquils 
que estàvem  tots dos!  El meu avi ha començat a cridar 
dirigint-se cap a les quatre persones que acabaven d’en-
trar per la porta i aquestes també cridant es dirigien cap 
el meu avi i, agafant-se tots cinc per les espatlles ben 
fort, no feien més que riure i parlar molt alt fent-se pre-
guntes del què feien en aquests indrets perduts. Resulta 
que eren  amics del meu avi, amics de cordada. Tots són 
del mateix centre excursionista i des de fa molts anys 
han  compartit  la muntanya. I jo que em pensava que 
s’estaven barallant!

Ja que els amics estaven xops perquè han agafat la 
temuda tempesta, el meu avi ha decidit que s’ havia 
d’encendre la llar de foc per a eixugar la roba dels com-
panys. Ja sabia jo que el meu avi és un crac.  

Mentre jo he acabat de preparar el pa amb fuet, els 
quatre amics, escandalosos però simpàtics, han desfet la 
motxilla per a eixugar-ho  tot. Del seu interior han tret 
un munt de coses i m’he imaginat que estava presenci-
ant un número de màgia: una brúixola, una navalla 
suïssa, un frontal, barretes energètiques, una cantimplo-
ra metàl·lica plena de cops i  buida d’aigua... Tot un 

arsenal d’objectes per passar un mes pel Pirineu. Tot 
moll menys el sac de dormir, que, com a bons previsors 
i experimentats, el portaven dins d’una bossa  especial.

Estic emocionat  explicant-te,  a tu amic, l’estona que 
hem passat  tots junts sopant  al costat del foc. Ha estat 
increïble veure com cinc persones que ja són avis, s’han 
transformat en cinc joves d’esperit. També s’han pre-
guntat entre ells que com va la forma física; que si fa 
mal aquí o fa mal allà, que si el genoll o la vista…Tots 
són grans però porten una marxa! Hem rigut molt quan 
explicaven les mil i una anècdotes sobre excursions i 
escalades a Montserrat, esquiades als Alps, ascensions 
al Mont Blanc, a l’Aiguille du Midi, al Cerví, al Pedraforca, 
a la Maladeta, a l’Aneto, als Encantats… Increïble! 

- La muntanya amb companys és encara més magní-
fica. Comparteixes amb ells l’escalfor del moment, les 
abraçades sinceres, les dificultats superables… Un com-
pany de cordada no et deixarà mai sol, estarà sempre al 
teu costat i et donarà força per continuar caminant. 
L’amistat envoltada de Natura és de veritat. No te n’obli-
dis mai Arnau.- Això m’ ha dit l’ avi.

Jo no tinc amics així, els meus companys de classe 
són tots uns egoistes i uns avorrits.

De les rialles hem passat a una tristesa continguda 
quan han recordat alguns companys que van morir fa 
temps a la muntanya per accident o senzillament per 
causa del pas del temps. Encara no entenc què és això 
de la mort. Què passa quan et mors, què sents? Ja li 
preguntaré al meu avi un altre dia que m’expliqui una 
mica  aquest tema que no entenc ni papa.

Ara he d’apagar el llum i intentar dormir perquè sinó 
demà no m’ aixecaré. El meu avi i els seus amics aniran 
a dormir més tard, suposo, perquè no paren de parlar.

Fins demà.
Bona nit!
Aquest matí, molt aviat, ha estat el moment de les 

abraçades i els bons desitjos per  continuar el camí. Es 
veu que els amics del meu avi fan una ruta en direcció 
oposada a la nostra; si nosaltres anem cap a la dreta, 
ells van cap a  l’esquerra. M’ha fet una mica de pena que 
marxessin però segur que els tornaré a veure algun altre 
dia. 

Hem pujat un moment a veure l’Estany de l’Illa, que 
hi ha molt a prop de refugi. És un estany molt gran i 
segons el meu avi hi viuen tritons i granotes. He vist una 
libèl·lula que volava al costat de l’aigua. Segur que era 
una fada bona, però per si de cas no l’he tocat perquè 
no volia que  s’enfadés amb mi. 

Amb la motxilla a l’esquena hem començat a caminar 
fins a una cabana que es diu Cabana dels Esparvers. 
Potser el nom li ve d’uns ocells que pertanyen a la famí-
lia dels falcons. Si no recordo malament, ho he estudiat 
aquest any. Aquesta cabana és petita i està construïda 
amb pedra granítica, amb una porta petita de ferro 
rovellat. Només hi caben unes 6 persones. M’ha explicat 
l’avi que estem al GR11 i que és un camí de llarg recor-
regut que va des del Cantàbric al Mediterrani passant 
per Euskadi, Navarra, Aragó, Andorra i Catalunya. En 
total fa uns 825 km de llargària. Som  a la Vall de la 
Llosa, que abans era una important via de comunicació 
cap a Andorra, el País de Foix i la Vall de Querol. Hi 
passaven també contrabandistes, traginers, pastors i 
bandolers. Què fort!

Estany de Meranges. Foto: Toni Vives
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Hem menjat unes barretes energètiques i hem con-
tinuat caminant fins al Refugi Joaquim Folch i Girona. Uf 
quin munt de gent. Sembla que estiguem a les Rambles 
de Barcelona!

Hem arribat per fi al refugi, és de pedra i es veu vell 
i brut. Bé, paro d’escriure perquè he de dinar i tinc 
molta gana. Ara sí que em menjaria un plat d’espinacs 
de la mare!

Quina passada!. Estic intentant escriure amb un 
frontal al cap, embolicat dins del sac i escoltant uns 
roncs terribles d’alguns excursionistes que dormen però 
que no em deixen dormir a mi. Sembla que estigui dins 
d’una cova de troglodites! A més a més sento pudor de 
peus. Ecs!!!  Està tan plena aquesta “habitació de luxe” 
que no hi cap ni una agulla. No m’agrada dormir en lli-
teres i menys al costat de gent que no conec. Aquesta 
tarda després de dinar hem anat a visitar els estanys 
dels Engorgs que estan situats dins d’un circ d’erosió 
glacial a uns 2500 m d’ altura. Hi ha un munt de pedres 
grans i uns estanys molt macos, sobretot un de molt 
gran, on he vist unes plantes aquàtiques perquè les 
seves aigües són molt transparents. No he vist peixos 
però si unes granotes d’un color roig.  També es veia un 
pic molt alt que, la veritat, m’imposa molt perquè sem-
bla que sigui un gegant que em mira. M'he sentit petit i 
un altre cop vulnerable davant de tantes muntanyes. Se 
m’està acabant la pila. 

Tanco el frontal i demà, més.
Aquest matí m’he llevat al ritme d’una cançó que fa 

14 anys que em canten: “Moltes felicitats, moltes felici-
tats, moltes felicitats, que siguis molt feliç”. És una 
cançó amb una lletra no gaire original però plena de 
contingut. Doncs sí, avui és el meu aniversari i estic 
content perquè l’avi em donarà per fi el meu regal: un 
MP4, un Ipod o  un mòbil “última generació”? L’avi m’ha 
dit que el regal me’l donaria més tard i que mirés bé 
aquella muntanya gegantina (la que vaig observar ahir)  
perquè avui  faríem el seu cim. He pensat per uns 
segons que no podia ser que jo arribés tan amunt i tan 
lluny. Sort del meu avi perquè m’ha donat dues barretes 
energètiques i un munt d’ànims per a començar el camí 
de pujada. Hem arribat a la Portella de Meranges des 
d'on he vist un roc impressionant. No recordo com m’ha 
dit l’avi que es deia: Roc Palomí o Roc Colomí? M’ ha 
agradat molt. Mentre ens hem anat acostant al cim per 
la carena he notat que feia un munt de vent. Potser era 
la benvinguda que ens feia  aquesta muntanya arrodo-
nida amb grans pedres. He seguit  el corriol pedregós 
trepitjant les empremtes que el meu avi anava deixant 
dibuixades a terra. D’ aquesta manera segur que no em 
perdria. Quan hem arribat per fi al cim ens hem abraçat 
amb molta força i l’ avi m’ ha dit que jo era molt valent 
i que tot el que em proposés a la vida, per difícil que fos 
ho aconseguiria. M’he sentit feliç, important i tot un 
heroi. El meu avi m’ha dit també que eren més impor-
tants les experiències que hem viscut  junts des que 
hem sortit de casa fins ara que el fet d’haver pujat al 
cim. Té raó.

Ara,  mentre  escric, estic assegut sobre una pedra 
molt dura i puc  veure un panorama fantàstic. Des de la 
Pica d’Estats i les muntanyes del Pallars fins al Canigó.  

L’avi m’ ha explicat que no se sap del cert qui va 
pujar primer a aquesta muntanya que es diu Puigpedrós, 

però segurament devien ser caçadors o pastors de la 
Cerdanya. El que si se sap és qui va pujar en ple hivern 
i a principis del segle XX: Lluís Estasen, Carles Feliu i Pau 
Badia del CEC. Aquests sí que són  herois!

Quina gràcia, des d’aquí dalt puc veure un munt d’es-
tanys que esquitxen les muntanyes com els estanys dels 
Engorgs. Què petits que es veuen des d’aquí dalt!  Això 
és la relativitat de les coses!

Estem a 2.914 m i és la tercera muntanya més alta 
de la Cerdanya i del Pirineu Oriental. Hi ha un petit pes-
sebre, una creu i una torreta geodèsica. Què guai! M’ha 
dit l’avi que ara baixarem pels Castell dels Lladres fins 
arribar a l’Estany de Malniu, a on m’espera una sorpresa. 
Què serà? 

Quan hem arribat a l’estany del Mal  m’ha agafat una 
mica de por perquè l’avi m’ha explicat que és un estany 
maleït. Una llegenda diu que al fons de l’estany hi ha un 
poble que es va ensorrar durant el gran cataclisme que 
es va produir quan van crucificar Jesucrist. Ponç Pilat era 
fill d’ aquesta poble. Quan aquest va fugir de Jerusalem 
va arribar aquí i al veure que el seu poble s’havia 
enfonsat es va precipitar al fons de l’estany per buscar 
la seva casa. Es diu que no hi pot viure cap peix en 
aquest estany i si algú beu la seva aigua es posa malalt.  
Diuen que al migdia se senten les passes de Pilat bus-
cant la seva casa. Encara bo que són les 6 de la tarda!

Hem caminat una mica més i ens hem trobat un 
estany molt maco: l’Estany de Malniu. També aquest 
estany té una llegenda que diu que una noia de Bellver 
(al segle XVII) va ser acusada de bruixa per un tribunal 
de la Inquisició. Anava a aquest estany per organitzar 
festes de bruixes i bruixots acompanyats del diable. 
Quina festuqui! He mirat per tot arreu per si trobava 
alguna Nimfa o algun Troll però res de res.

M’ho estic passant tan bé que fins i tot m’he  emoci-
onat quan he vist  com es ponia el Sol per darrere de les 
muntanyes. M’he sentit transportat per una dimensió 
estranya, com si els bruixots i les nimfes m’haguessin 
hipnotitzat enmig d’un món  màgic i misteriós. No sé 
com ni perquè he notat que tenia  el meu violí  entre les 
meves mans. He agafat l’arc amb la mà dreta i el violí 
sobre l’ espatlla esquerra i  he començat a tocar la meva 
peça preferida, El Carnaval de Venècia de Paganini. Amb  
el tema  principal i amb un “andantino” suau, sinuós i al 
ritme 6x8 han  sonat les primeres corxeres lligades  fent 

GR11 Estany de l'Illa. Foto: Pere Vicenç Planas
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un balanceig amb el Fa, Do, Sol i Re sostingut acompa-
nyat del Mi. En la primera variació del tema ja  han 
sonat  algunes divertides  semicorxeres amb un Re 
becaire amb pausa de corxeres. Amb l'“Allegro Moderato” 
de  la segona variació  han aparegut  les semicorxeres 
picarones que he vist que saltaven de pedra en pedra i 
fent un “pizzicato” s’ amagaven  pel bosc encantat. Els 
trios amb el Do han corregut simpàtics pel cel i tot 
seguit les semicorxeres coquetones  han jugat amb les 
síncopes despistades. Quan he arribat al tercer movi-
ment les fuses s’han tornat boges  i al costat dels trinos 
han acompanyat  els “forts” i “pianos”. La resta de les 
variacions han estat una explosió d’ emocions que ha 
anat “in crescendo” fins a esclatar al “Finale presto” 
amb un “Fortíssimo” amb el La. En aquest moment  he 
vist  un raig verd sortint de la posta de Sol en el mateix 
moment que aquest  desapareixia i he sentit un gran 
aplaudiment per part del meu avi que per a mi ha estat 
més important que tots els aplaudiments del Liceu o el 
Palau de la Música junts. He estat a punt de plorat 
d’emoció! El meu avi m’ha entès perfectament i ha gau-
dit del  nostre concert imaginari. 

Han  estat 12 minuts de màxima felicitat.
El dia del meu aniversari s’està acabant i encara no 

he rebut el meu regal. La sorpresa sí que l’he  tingut 
quan l’avi m’ha dit que avui dormiríem sota la llum dels 
estels. Sí, sí, hem fet un bivac al costat d’uns arbres a 
prop de l’Estany de Malniu. Aquesta experiència si que 
realment és única i original. La meva panxa m’ha fet 
pessigolles i m’he sentit una mica nerviós perquè no 
havia dormit mai sota un sostre tan alt. Ens hem estirat 
dins dels sacs i un al costat de l’altre hem observat la 
immensitat del cel negre amb milions de puntets bri-
llants. L’avi m’ ha anat senyalant i dibuixant amb el dit, 
com si aquest fos un llapis, totes les constel·lacions i 
estels que teníem a sobre del nostre cap. M’ha explicat 
que totes les estrelles que veiem pertanyen a la nostra 
galàxia, la Via Làctia. Totes les estrelles tenen colors, les 
que són blanques o blavoses són les més calentes i 
joves, les estrelles grogues són semblants als nostre Sol 
i les de color taronja o vermelles són gegants que estan 
al final de la seva vida. Els homes de l’antiguitat van 
agrupar les estrelles imaginant-se formes,  figures d’ani-

mals o persones. Aquestes són les constel-
lacions. Porten  noms que formaven part de les 
seves llegendes i del seu imaginari. 

He après que ara veiem les constel·lacions 
del Cigne, Sagitari, l’Escorpí, l’Àliga… i són molt 
boniques perquè centellegen i sembla que em 
diguin alguna cosa. He après a trobar l’Estel o 
Estrella Polar partint de l’Ossa Major i de 
Cassiopea. Hem gaudit de l’espectacle del Cel 
més impressionant de l’Univers en un escenari 
únic. A més a més hem vist un número estel-
lar: una pluja de meteors. Jo no havia vist mai  
això i m’he quedat amb la boca oberta quan he 
vist  desenes d’estrelles fugaces passant per 
sobre dels nostres caps. He pensat un munt de 
desitjos! Ara sé que avui 12 d’agost és  el dia 
en què més estrelles fugaces es poden veure, 
unes 68 per hora en una nit com la d’avui. 
Aquestes estrelles se’n diuen Llàgrimes de Sant 
Llorenç o les Perseides perquè provenen de la 

constel·lació de Perseus.
Aquesta és una escena espectacular i al costat del 

meu avi encara ho és més. També m’ha explicat que 
aquestes estrelles fugaces provenen del cometa Swift-
Tuttle. Mentre aquest cometa es mou per la seva òrbita, 
deixa darrere seu un munt de pols i material rocós que  
es vaporitza amb la calor solar. Quan aquestes partícules 
entren en contacte amb l’atmosfera les podem veure en 
tota  la seva trajectòria. M’ha donat tota una lliçó d’ 
astronomia. 

Tanta emoció m’ha fet pensar un altre cop en dos 
temes que no entenc. Què és la vida?  Què és la mort? 
El meu avi m’ha dit que no m’he de preocupar tant per-
què tot és més senzill del que  sembla. Naixem, cami-
nem pel camí de la vida i morim. 

-De fet la vida és el nostre llibre. El que és realment  
important és la manera com  l'escrivim, sempre tenint 
molt present que  el fonament de la vida està en el canvi 
de les coses. Tot es transforma en un procés de continu 
naixement i canvi i és per això que n’hem de ser consci-
ents i acceptar-ho. S’ha de saber aprofitar la vida  i 
abraçar-la amb força perquè no se t’ escapi cap detall. 
Definitivament el meu avi ho sap tot.

Quantes emocions i quantes lliçons en pocs dies!
Després de passar una nit astronòmica i filosòfica al 

costat del meu avi, ens hem dirigit al refugi de Malniu on 
hem esmorzat al costat d’una font torrades amb pernil i 
ens hem preparat per tornar a casa passant per 
Meranges,  el poble on fan aquell formatge que m’ agra-
da tant i per cert, on hi ha també un museu de l’esclop. 
Curiós, no?

 Mentre caminàvem en direcció  al punt de partida i 
final, a Talltendre, he pensat molt i he arribat a la con-
clusió que per fi he trobat el meu regal al costat del meu 
avi. Crec que m’he fet una mica més gran, no només 
perquè ja tinc 14 anys sinó perquè he caminat pel sen-
der que va  directe a la felicitat. 

Aquest és el principi  sense fi  del que ha estat l’ex-
periència més important  de la meva curta vida.  He fet 
una abraçada i un petó molt fort al meu  avi i ell m’ha 
mirat  amb un somriure i m’ha  fet  l’ullet. 

Qui sap, estarà preparant alguna altra aventura?
Gràcies avi, gràcies diari i gràcies muntanyes! 

Cavallas al Puigpedrós. Foto: Toni Vives.
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L a  n o s t r a  g e n t

LOLA GOICOA
Presidenta secció escalada

<<És com un tro!>>

s jove. Edat? No li pregunto, però és molt 
jove. Tant, que crec que els seus anys són 
com una tercera part dels 75 que complirà el 
nostre GEDE el proper any 2016.

I ja n’és la presidenta. La felicito.
Què va fer que t’interessés l’escalada i et fessis 

sòcia del Club?
L’amor... La meva parella, Marc Mundet, feia uns anys 

que s’havia endinsat en el món de l’escalada i el seu entu-
siasme i motivació se’m van contagiar formant part ràpida-
ment del CEG. 

És clar, ho comprenc. Per un nouvingut l’aventu-
ra es deu veure no massa fàcil. Escalar, enfrontar-se 
a la roca. Què me’n dius?

Hi ha un factor important, el psicològic. Si estàs de bon 
humor i despreocupat, t’empasses la pujada com aquell qui 
res. Ara, si tens algun problema o estàs alacaigut, més val 
deixar-ho estar. En una paraula, segons el teu ànim, t’atre-
veixes més o menys. És un esport en què un a de ser 
constant, el factor físic és important, però sobretot ho és el 
psicològic. 

Darrere teu, hi queda alguna experiència perillo-
sa?

Un cop, en una via a Sant Llorenç de Montgai, en un 
tram fàcil de IV, va cedir una pedra i la meva parella va 
caure. L’assegurança més propera que tenia era un “friend” 
i amb la caiguda es va despendre i el va fer volar molt. Com 
no estava en condicions per continuar, el vam haver de 
baixar i anar cap al bar a fer un bon dinar ja que per sort 
no va ser res, només una gran ferida a la mà.

Sé, que tu vas agafant confiança amb els anys i 
afrontes una iniciativa interessant juntament amb 
Marta Ramírez, ampliant la participació de dones 
dins l’escalada. Fes-me’n cinc cèntims...

Sempre havia escalat amb la meva parella i era ell qui 
“m’hi portava”, fins que un dia vaig conèixer a altres noies 
que escalaven, com és el cas de la Marta, també sòcia del 
CEG. Amb ella ens hem aventurat a escalar “mà a mà” i la 
satisfacció ha estat molt diferent. Anar amb algú com 
d’igual a igual et fa treure tota la força i energia; en canvi, 
quan vas amb algú que en sap més, et relaxes i et deixes 
portar de manera despreocupada. Amb ella ens hem d’en-
frontar als problemes juntes i això et fa viure més a flor de 
pell cada aventura. Escalant així és quan realment vaig 
començar a motivar-me. I vaig millorar de manera més 
notable. Arrel d’això vam començar anar a concentracions 
de dones escaladores, on les experiències que compartim 
han estat molt bones i cada any les repetim!

Explica’m el tema de la trompa i la trompeta. En 
què es diferencien?

Fàcil. Que la Trompa és dels veterans, pel novembre, i 
la Trompeta per la gent jove, a l’abril. La Trompa té molts 

anys d’història i la Trompeta és una trobada que només 
porta dues edicions, però que volem potenciar i fer créixer 
molt.

On has escalat?
He escalat a diferents llocs: Ecrins, Montserrat, Siurana, 

Mont-rebei, Vilanova de Meià, Sant Llorenç de Montgai, 
Àger, Arbolí, la Mussara, Ports de Beseit, Rodellar, Sadernes, 
Mallorca, Perú, etc... 

Lola, com a presidenta del GEDE, que té una his-
tòria important dins del món de l’escalada i davant 
d’aquests 75 anys que s’apropen, què teniu previst 
fer?

Doncs estem amb el projecte de fer un llibre recordato-
ri, que expliqui la nostra trajectòria fins avui. Ja n’existeix 
un, signat per diferents presidents que m’han precedit. 
Importants escaladors que han deixat la seva petjada i que 
el Club recorda amb afecte. 

També tenim previst fer una exposició, intentar restau-
rar alguna via GEDE, fer una competició al rocòdrom, un 
dinar de socis, una sortida d’expresidents i moltes coses 
més!

Una bona perspectiva per celebrar aquest 75 ani-
versari i felicitats per la teva empenta i pel teu 
esforç des de la Presidència del GEDE.

Moltes gràcies, Lola. Endavant. 

Dolors Làzaro i Palau
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LES MUNTANYES DE SAPA 
(LA SUÏSSA VIETNAMITA)

Montse Freixas i fotografies de Miquel Fabró

  l nord-oest del Vietnam, fent frontera amb la 
Xina, es troba una de les zones més especta-
culars d’aquest país ple de valls i cims verds, 
amb petits poblets, i ètnies molt curioses on 

les dones vesteixen encara els seus vestits tradicionals 
amb uns barrets i davantals molt característics. 

La vida a aquesta zona, sempre ha estat molt dura. 
Durant anys només es cultivava opi, i les oportunitats 
d’educació eren molt limitades. Actualment, les noves 
escoles es troben en quasi totes les àrees remotes i 
ofereixen educació a tots els nens. Això ha ajudat a 
canviar les seves perspectives de futur. 

Per arribar fins a Sapa, la capital del turisme de mun-
tanya de Vietnam, des de l’època dels francesos, s’utilit-
za el tren des de Hanoi fins a Lao Cai. Habitualment el 
viatge es fa de nit. Lao Cai es troba a 38 km de Sapa, i 
aquests últims quilòmetres es fan per una carretera, 
que està en bon estat, amb autobús. 

Sapa es troba a 1.500 metres d’altitud i domina la 
part alta d’una vall plena de bancals d’arròs. Està envol-
tada de muntanyes molt altes, les Hoang Lien, també 
anomenades “els Alps Tokinessos” pels francesos que 
van descobrir aquesta zona a l’inici del segle XX.  A uns 
19 km de Sapa, trobem el Fansipan (3.143 metres), el 
pic més alt del Vietnam. 

Sovint, Sapa i els seus voltants, es troba cobert de 
boira, però tot i així, segueix sent un paisatge preciós. 
Nosaltres ho vàrem trobar tot ben emboirat i moll per la 
cua del supertifó Haiyan que va causar més de 10.000 
morts al seu pas per Filipines. Els tifons tant a terra 
endins només deixen pluja i núvols. El Fansipan es pot 
pujar amb facilitat durant tot l’any. Habitualment, 
aquest ascens, es pot fer en 3 dies. Només cal estar en 
bona forma física ja que no hi ha cap pas d’escalada ni 
dificultats. Hi ha refugis rudimentaris però és millor ser 

autosuficients i portar tendes, sacs de dormir, menjar, 
etc. És molt millor contractar un guia acreditat que 
conegui la zona i si cal, portadors, per ajudar-nos a tra-
ginar la càrrega. “Sapa Sisters” és una agencia de sen-
derisme portada per uns joves de l'ètnia “moong” i que 
parlen anglès, espanyol i francès. 

Des de Sapa, es poden també fer diferents excursi-
ons per conèixer les minories ètniques que habiten a 
aquesta regió; els “Dzaos Vermells”, al petit poble de 
Tha Pin a 10 km de Sapa; els “H’Mongs negres” a Sa 
Seng i Hang Da, des d’on es pot fer una baixada fins al 
riu Ta Van. Molt a prop de Sapa, a 3 km, es troba el petit 
poble de Cat Cat, però per arribar-hi, s’ha de fer una 

Camps d'arròs
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baixada espectacular que desprès s’ha de tornar a 
pujar. Totes aquestes aldees cobren una petita entrada 
als turistes.

És molt curiós el mercat de Bac Ha, on  els diumen-
ges es pot veure totes les minories ètniques reunides. 
Les dones Dzaos amb els barrets escarlates, les dones 
H’Mongs Flors amb bonics davantals, capes i brodats, 
les dones H’Mongs Negres amb vestits foscos, etc. En 
aquest mercat, s'hi venen tota mena d’artesania local, 
menjar i bestiar. 

També es pot fer un trekking de dos o tres dies, 
passant la nit a les “Homestay” (cases particulars que 

disposen de sales per allotjar turistes). El guies amb 
l’ajuda de les famílies, preparen el sopar, i a les habita-
cions hi ha mantes i mosquiteres. 

La millor època de l’any per visitar Sapa i els seus 
voltants és el setembre fins al desembre i del març al 
maig, ja que el temps és més estable. Al gener i al febrer 
fa molt de fred i hi ha més boira, i a l’estiu, plou molt. 

A partir d’aquí, volem animar al nostre company i 
soci Toni Vives perquè prepari alguna ruta de senderis-
me per aquella zona, que segur que tindrà molt d’èxit.

Mercat de Ha Mercat de Ha

Camps d' arròs a Sapa
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DONES DEL GEDE
Rosa Maria Miró i Pelecha

esseguir l’activitat esportiva femenina és tot 
un repte. Ens ha costat mostrar-la fins i tot 
quan mereix que llueixi. Encara més, quan 
aquesta activitat en un esport amb fortes con-

notacions masculines com és l’escalada. A continuació 
presentem una aproximació i un recull d’experiències 
resseguint el llibre commemoratiu del 50 aniversari del 
GEDE publicat en 1998 i algunes vivències expressades 
per les protagonistes, fins als inicis del segle XXI.

Les pioneres
Bé sabem ja que en els anys 30 del segle XX l’esca-

lada va esclatar a Catalunya, i un bon nombre d’agosa-
rats van posar-se a fons a Montserrat. En 1935, per 
exemple, es va escalar per primer cop el Cavall Bernat.

Tot just acabada la Guerra Civil, en les primeries dels 
anys 40 es reprèn l’activitat muntanyenca i és quan 
trobem les pioneres. En el primer capítol del llibre del 
GEDE, l’any de la seva fundació, el 1941,  ens crida 
l’atenció el nom de la Carme Romeu.  El mes de maig 
(tot just pel març acabava de fundar-se), fa la primera 
femenina al Cavall Bernat de Montserrat.  Apareix 

també que el mateix any, en desembre, fa cordada amb 
Mallafré, Piqué i Blasi al Rave de Montserrat, i és la pri-
mera dona a escalar el Gat del Pedraforca. Actualment, 
té 94 anys i ja ha rebut merescuts homenatges.  En 
2011 va participar en el documental “Encordades” de 
Gerard Montero, que aplega  les experiències d’Elisabeth 
Vergès, Helena Alemán, Anna Ibáñez, Esther Sabadell, a 
més de la seva. Hi extraiem una anècdota que explica la 
Carme: mentre escalava a Montserrat es va haver de 
sentir, des del camí de sota “les dones, a la cuina!”.  A 
banda de practicar un esport gairebé exclusivament 
d’homes, havien d’encarar-se a prejudicis d’aquesta 
envergadura. Està clar que no convidava a practicar-lo.

L’altra pionera de l’escalada, Maria Antònia Simó 
(1915-2007) també apareix, fent la primera a la Nina 
amb Blasi, Mallafré i Barbé. És lògic que trobem els seus 
noms. En aquells anys el col·lectiu d’escaladors era molt 
reduït. Tots participaven en tot. És el moment en què ja 
s’ha fundat GAM (Club Muntanyenc Barcelonès), poc 
abans del GEDE, al qual es vincularà la Carme Romeu 
definitivament, i en 1942 el CADE (Centre Acadèmic 
d’Escalada del Centre Excursionista de Catalunya),  del 
que la M. Antònia Simó en serà membre. 

En 1946 trobem Maria Estorach (dels germans 
Estorach Josep i Francesc, molt actius en l’escalada dels 
anys 40) forma part de la primera al Cavall dels Brucs i 
de la primera al Gerro, això el mes d’abril. El mes de 
juliol toca la primera al Queixal. Pel mes de setembre 
s’enfila a l’agulla del Pas de Príncep (primera femenina). 
Els anys posteriors continuarà fent primeres femenines, 
com al Ninot, el 1948.

e
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notacions

Rosa Chafer. Esclada a la Portella Gran

Rosa Chafer baixant del Gourgs Blancs (3.129 m). 
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Entre els anys  50 i els 70
Podem considerar la llarga nit de la dictadura fran-

quista com a responsable de l’absència de dones en 
l’àmbit esportiu. Les va recloure a l’àmbit domèstic i les 
va sotmetre a la tutela masculina. Aquestes condicions 
justifiquen àmpliament que no hi hagi gaires notícies de 
dones escalant en els anys 50.

Poques són les agosarades, però trobem Paquita 
Comas,  membre del GEDE el 1958, que fent cordada 
amb el seu marit Robert Spoerry, fa ascensions i escala-
des pels Alps. L’abril de 1960 participen, amb Josep 
Santacana, al XI Rally Internacional CAF/CAI. Es desen-
volupà al Pirineu Central, amb ascensions als pics de 
Balaitús, Gran Facha i la Pique Longue del Vignemale. 
Va ser l’únic equip català i aconseguiren un trofeu. El 
1967 la Federación Española de Montañismo va concedir 
a Paquita Comas i Robert Spoerry la medalla d’argent.

Des de la seva fundació, una persona es podia apun-
tar al GEDE perquè escalava habitualment o perquè 
volia fer un curset. La seva condició, en aquell moment, 
era membre aspirant. Per ser membre actiu calia 
demostrar una sèrie d’ascensions i d’activitat alpinística 
-inclosa la hivernal- d’un cert nivell,  com per exemple, 
haver fet de primer en vies d’envergadura,. Tot un repte 
que estava a l’abast de ben pocs. 

És el cas de Núria Coma, que trobem el seu nom 
en 1963 com a membre aspirant.  Als seus 70 anys és 
pura energia. Gran escaladora, els seus assoliments són 
més que destacables. Ella va haver de lluitar contra tots 
els prejudicis que pesen sobre el gènere femení, des del 
que afirmava que les dones que s’apuntaven al GEDE ho 
feien per “pescar” marit fins al que escalant sempre 
havien d’anar de segones perquè això de fer de primera 
de cordada podia ser massa per a elles per no dir que 
podien posar en perill una escalada. Va passar per 
damunt d’aquests tòpics i es va convertir en membre 
activa del GEDE de ple dret a complir, amb escreix, les 
exigents escalades per ser-ne.

Conversant amb ella, provem de resumir la seva acti-
vitat, compartida, en bona part, amb el seu marit Josep 
(“Pitu”) Serrano. Anava a Montserrat cada diumenge, i 
va començar a escalar amb espardenyes que posterior-
ment va substituir per les botes. A la Màquina de Tren, 
la Iglesias-Casanova i a la Portella Superior, la Ravic van 
ser dues primeres femenines. El Sentinella “per tot 

arreu”, la Campana, les Bessones, la Filigrana, la Bitlla, 
l’aresta Brucs del Dit, la Torta, el Dauet “per darrere”, la 
Porra, la Panxa del Bisbe, la Cadireta dels Flautats 
(Cadireta del Diable), la Trompa de l’Elefant per la Boy-
Roca, la Mingo-Arenas de la Magdalena Superior, la 
GEDE de la Portella Gran i moltes més. Recorda la Cerdà-
Pokorski del Pedraforca, on ella havia portat gent “Quan 
en Sans era el guarda del refugi Estasen” afegeix. Als 
Pirineus ha fet la Nord del Mont Perdut, l’Spijeoles, la 
cresta Cabrioules-Lezat, l’aresta NO del Petit Astazu. I a 
l’Aneto ha ascendit sempre escalant. La seva filla Vanessa 
va fer el seu primer tresmil als 4 anys: els Infiernos. Per 
la normal no s’escala, però sí que es grimpa.

Va viatjar cada estiu a Chamonix durant 12 anys 
seguits. Així, va fer diverses ascensions al Mont Blanc, 
l’aresta Forbes de la Chardonnet, el Midi Plan, l’esperó 
Küffner al Mont Maudit, la Contamine del Mont Blanc de 
Tacul i la directa de la Nord de Bionnassay fent cordada 
amb el seu marit i una altra cordada formada per Tete 
Castillo i Toni Torres. Aquestes són les seves ascensions 
més destacades.

La seva activitat va merèixer el reconeixement, en 
1967. Els magatzems Jorba Preciados (que ocupaven, al 
Portal de l’Àngel l’edifici que ara és El Corte Inglés) li van 
concedir l’Àngel de Plata a la millor esportista femenina. 
Tot enmig dels prejudicis esmentats, perquè a ella 
també l’havien enviat a la cuina. I cita l’anècdota que en 
Miquel Lusilla li va etzibar mentre escalaven la Panxa del 
Bisbe pel davant: “no he escalat mai amb cap dona que 
no cridi”. Queda clar que la Núria no cridava.

Aprofitant la trobada, esmenta que va descobrir un 
error al llibre del GEDE: a la pàgina 112, referint l’agost 
de 1967, es ressenya que Cèsar Comas i J. Serrano fan 
la primera ascensió nacional al Pic Lezat, per la cara N 
via Grelier. Doncs no era en Cèsar, era la Núria Coma. En 
figurar només N. Coma, algú va pensar en altres com-
panys de cordada d’en Pitu, no en la Núria. 

Pels mateixos anys que la Núria, apareix Rosa 
Chafer, com a aspirant, el 1964. Ella mateixa explica 

Núria Coma a l’agulla del Sal. Paret Bestia. Figaró. Aproximadament 
el 1964

Núria Coma a Bionassay. Mont Blanc. 
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que, malgrat l’activitat que va fer, no va arribar a ser 
membre actiu al faltar-li alguna ascensió hivernal. Va  
escalar per Montserrat (el Pebrot, la Bitlla, l’Agulla de 
l’Arbret, la Porra, la Bola de la Partió), pel Pedraforca 
(l’Homedes, l’Estasen, la Canal Roja, la Xandri-
Casanelles, l’Estorach, i una hivernal a l’enforcadura). 
Pels Pirineus va ascendir les agulles de Travessany, de 
Perramó, el Jean Arló, el Perdiguero, el Posets, entre 
altres. Amb esquís va fer el Puigmal, el Nou Creus, el 
Nou Fonts, el Comapedrosa, el Montmalús, les crestes 
del Pic Rodó, la canal de l’Ordiguer i la canal del Vidre 
(Cadí). També va ascendir, a Sierra Nevada, el Veleta i 
el Mulhacén, i els Cerros de la Virgen (Granada). I als 
Alps, ‘Aiguille de l’Em i el Montblanc. Cap al 1971 va 
deixar l’activitat muntanyenca. La Rosa comenta que, 
literalment, no la van deixar anar de primera  a les esca-
lades. I que, pensant-ho ara, li hagués agradat  formar 
una cordada femenina, amb la Núria. Per què no?

Una anècdota referida a la Rosa: s’ha casat amb dos 
escaladors, i de renom, del GEDE: primer amb en Josep 
Paytubí, i posteriorment (força més tard i després d’una 
llarga convivència), amb Manolo Martín (pare, a l’en-
sems, de la campiona d’escalada Berta Martín). Els 
noms d’ells dos omplen força pàgines del llibre del 
GEDE. A més d’escalades, van participar en sengles 
expedicions. La Rosa comenta que per conviure amb un 
escalador s’ha de comprendre aquest esport, que 
representa que bona part del temps de lleure es dedi-
carà a la roca, a la muntanya, i en ocasions a les mun-
tanyes més llunyanes. I més que comprendre’l, millor 
compartir-lo. Això sí, en els anys 60 (ni 70) era comple-
tament impensable que una dona (o vàries) formessin 
part d’una expedició a l’Himàlaia, els Andes o altres 
indrets fora de l’àmbit europeu.

L’inici de les expedicions del GEDE fa ombra a l’acti-
vitat més casolana de la resta dels escaladors del GEDE 
quan aquesta no consisteix a obrir vies a difícils parets. 
L’activitat femenina es torna gairebé invisible. Pel relat 
dels companys de cordada coneixerem que Glòria 
Cabot (esmentada com a sòcia el 1972) i Joana 
Postigo (en 1974) va ser destacable.

Els 80 i 90
Al tombant dels 80, els criteris per formar part del 

GEDE es relaxen i els termes “aspirant” i “actiu” desapa-
reixen. També la insígnia que atorgaven en convertir-se 
en membre actiu.

A les primeries de la dècada dels 80 hem d’esmentar 
Imma Tejero. Precoç, molt precoç. No és cap disbarat 
pensar que, per l’època, podria ser la més jove de tot 
l’estat espanyol; per descomptat de Catalunya, que 
escalava pel seu compte.  Els seus pares anaven a la 
muntanya i practicaven espeleologia. Però ella es va fixar 
en els cims i les parets. Al 12 anys ningú podia convèn-
cer-la de què era massa jove per fer ascensions als cims 
pirinencs. Amb 14 anys, en 1984, va aconseguir apuntar-
se al curset d’escalada del GEDE. Va necessitar permís 
patern i tota la vigilància dels monitors que li van ense-
nyar els secrets i entrellats de la pràctica de l’escalada. 
Mai abans s’havia apuntat algú tan jove, i molt menys 
noia. I a continuació, es va abocar a escalar: Montserrat, 
Pirineus, Vilanova de Meià, i moltes altres escoles i 
parets principalment catalanes.

No és per comprar, però Catherine Destivelle, la fran-
cesa vàries vegades campiona del món d’escalada i que 
ha fet ascensions en solitari a les grans parets alpines a 
més de moltíssima activitat, havia començat a escalar als 
12 anys. És  deu anys més gran que l’Imma. Però cap al 
1987 van debutar els símptomes de l’artritis reumatoide, 
malaltia que comença afectant les articulacions de les 
mans i que és degenerativa. Però encara va continuar 
escalant, i hem pogut localitzar el seu nom en el llibre de 
Luis Alfonso Montserrat. Gorros. Consta com aperturista 
de la via MKSF (6C),  equipada en 1989 juntament amb 
alguns dels joves escaladors del GEDE d’aquell moment: 
l’Espa, el Ramon, l’Amadeu i el Gabi. Va anar deixant 
l’activitat escaladora, però no la passió per les munta-
nyes. En continua gaudint, fent caminades, travessies i 
ascensions.

A mitjan i finals de la dècada dels 80, també va des-
tacar l’activitat de Carme Ivern. En el seu cas, va ser a 
l’inrevés que l’ Imma, ja que va apuntar-se el 1988 al 

Imma Tejero - 1991 - Vilanova de Meià (1) Imma Tejero - 1985 - Castelldefels - Penya Ginesta - Via ZOE
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curset d’escalada amb 35 anys, juntament amb el seu 
marit Carles Solanes. Ja no hi havia prejudicis respecte 
les dones, als campionats d’escalada hi destacaven. 
Però el nombre d’escaladores era més aviat reduït. I les 
cordades femenines continuaven sent una raresa. Això 
afegit a què les seves escalades no mereixien esmentar-
se. Gairebé sempre eren repeticions.

El nom GEDE respon a l’acrònim de Grup Especial 
d’Escalada. I el mot “especial” no és gratuït. És un col-
lectiu la percepció del qual és d’estranyesa, tant de fora 
cap dins com de dins cap enfora. Per això es qualifiquen 
d’”especials”. Traduït a la història del Club Excursionista 
de Gràcia hi ha hagut topades entre l’entitat i el GEDE 
que han portat a què l’activitat del GEDE desaparegués, 
literalment, del butlletí Mai Enrera. I això va afectar 
particularment els anys 90, precisament quan el relat 
del llibre del cinquantenari acaba. S’hi va afegir que en 
aquests anys  la topada va provocar una forta crisi al 
GEDE i molts socis es van donar de baixa. Així, continu-
ar el fil de les dones del GEDE s’ha fet tot examinant els 
reculls anuals de butlletins, notablement muts de notíci-
es del GEDE. I podem esmentar Anna Lusilla, que va 
apareixent quan hi ha referències del GEDE. 

Anys 2000: l’escalada   
porta nom de dona

El GEDE està a punt de fer 75 anys. Però ni de bon 
tros és un venerable ancià. Bona part dels socis actuals 
són joves, i és una de les seccions que aporta més socis 
al Gràcia. Sens dubte que un dels elements que ho ha 
afavorit ha estat la instal·lació d’un rocòdrom al pati de 
la seu del Club Excursionista de Gràcia. Entre aquest 
contingent juvenil, les noies han donat també una gran 
empenta, participant molt activament i liderant iniciati-
ves.  A més, l’activitat que fan és notable i ressenyable.

A mitjan dels 2000 Esther Miarons aporta un bon 
impuls al GEDE. Entre 2006 i 2008 són els seus anys 
més actius. El 2008 va aconseguir, juntament amb Pilar 

López (de la qual també podem resseguir l’activitat al 
Butlletí del Gràcia), una subvenció del Consell Català de 
l’Esport per tirar endavant l’Any de la Dona Escaladora. 
El programa reunia dones escaladores i alpinistes de 
totes les modalitats i èpoques, i va abastar conferències 
de Rosa Real (alpinisme i escalada femenina i medicina 
de muntanya), Eli Vergés, Edurne Pasabán, Gaia León 
(embaràs i escalada), Berta Martín (escalada esportiva), 
Núria Balaguer (experiència d’una expedició femenina) i 
moltes altres.

En 2010 va esdevenir la primera presidenta del 
GEDE, càrrec que va ostentar fins al 2012. Ella ho qua-
lifica com un honor. Actualment, ha triat el Berguedà per 
establir-se i continuar gaudint del que més la mou: la 
muntanya i les parets; els reptes de l’escalada clàssica, 
esportiva, hivernal. 

I el seu currículum és més que notable. Llicenciada 
en Sociologia és professora d’ESO, però a més és Tècnic 
Esportiu de Mitja Muntanya. Així, ha guiat grups per les 
Dolomites i ha treballat en refugis i com a informadora 
al Parc Natural Adamello-Brenta. Ha escalat arreu. I 
assenyala com els seus llocs preferits “Mont-rebei, 
Vilanova de Meià i el granit dels Alps” en paraules seves. 
En 2011, amb una amiga, va escalar la Guy Anne a la 
Pointe des Nantillons, a Envers des Aiguilles, una espec-
tacular via alpina.

Va compartir temps i espai amb Paula Heller, una 
altra de les joves i actives escaladores. I amb Lola 
Goicoa, actual presidenta del GEDE. A ella trasllado la 
continuació del relat de les dones escaladores, perquè 
ella i les seves companyes segueixen portant el nom de 
les dones allà on sempre hem volgut estar: dalt de tot, 
de les muntanyes, de les vies, de l’activitat que ens 
apassiona. 
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